
معاون وزیر نیرو گفت: ایران پتانســیل ایجــاد ۱۲۰ هزار مگاوات ظرفیت 
جدید در زمینه انرژی های تجدیدپذیر را دارد که اکنون ۸۵ هزار مگاوات 
آن محقق شده است. محمد ساتکین دیروز و در حاشیه بیستمین نمایشگاه 
تخصصی بین المللی صنعت برق و شــانزدهمین نمایشــگاه تخصصی بین 
المللــی آب و فاضلاب ایران در جمع خبرنگاران اظهار کرد: اگر هم اینک 
هیچگونه اشــکال دیگر نیروگاهی هم احداث نشود و قرار بر توسعه بیشتر 
باشــد، این میزان ظرفیت جدید چه در زمینه بادی، خورشــیدی یا دیگر 

گونه های آن در مناطقی از کشور که...

وزیر امور اقتصــاد و دارایی هرگونه 
دخالــت دولت بــرای قیمت گذاری 
دســتوری را رد کرد و گفت: نباید 
نوسانات بازار سرمایه که در تمامی 
اقتصادها امری طبیعی اســت را از 
چشــمان دولت دید.فرهاد دژپسند 
روز پنجشــنبه در حاشیه بازدید از 

واحدهای صنعتی ...

صادق خرازی: رئیس جمهور 
اجاره ای دوای درد ما نیست

تجربه موفق تغییر نرخ مبنای 
محاسباتی گمرک در سال ۹۱

عملیات پیش راه اندازی پالایشگاه 
نفت فوق سنگین قشم آغاز شد

 ۷۰ هزار تسهیلات کرونایی با 
سفته دیجیتالی پرداخت شد

مسکن مهری که ۱۳ سال بعد 
ساخت هم واگذار نمی شوند!

هرکس نسبت به انجام وظایفش 
کوتاهی کند قابل تعقیب است
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ایران و جهان

صنعت، معدن، تجارت

نفت و انرژی

بانک، بیمه، بورس

راه و شهرسازی

جامعه

 پتانسیل ایجاد ۱۲۰ هزار مگاوات 
ظرفیت جدید در حوزه تجدیدپذیرها

نوسانات بازار سرمایه را نباید از 
چشم دولت دید!

روزنامه اقتصادی ـ سیاسی ـ اجتماعی 
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 سرلشکر سلامی در حاشیه مرحله اول 
رزمایش پیامبر اعظم)ص( ۱۵:

پیام رزمایش پیامبر اعظم ۱۵ صیانت 
از نظام است

فرمانده کل سپاه اجرای عملیات مشترک موشکی و پهپادی در مرحله 
اول رزمایش پیامبر اعظم)ص( ۱۵ را نمایشــگر اراده مستحکم ملت 
ایــران برای دفاع از ارزش های حیاتی خــود توصیف کرد. به گزارش 
سپاه نیوز، سردار سرلشکر پاســدار حسین سلامی فرمانده کل سپاه 
پاســداران انقلاب اسلامی در حاشــیه برگزاری مرحله اول رزمایش 
پیامبر اعظم )ص( ۱۵ که صبــح امروز در منطقه کویر مرکزی ایران 
برگزار شــد؛ با بیان اینکه امروز رزم مشــترک موشکی و پهپادی در 
ابعاد بسیار گسترده ای تمرین شــد، گفت: بکارگیری حجم زیادی از 
پهپادهــای تهاجمی رزمی مجهز به فناوری های پیشــرفته هدایت و 
کنترل و هوش مصنوعی در هدف یابی و هدف زنی در کنار شــلیک 
موشک های بالستیک و انهدام اهداف با دقت بسیار زیاد در مرحله اول 
رزمایش پیامبر اعظم )ص( ۱۵ صحنه های باشــکوهی از اقتدارو توان 
بازدارنده دفاعی ایران اســلامی را به نمایش گذاشت.سرلشکر سلامی 
آزمون موفق فناوری های نوین در سیستم های هدایت و کنترل موشک 
و پهپاد و فرماندهی و کنترل بســیار دقیق صحنه عملیات مشــترک 
راهبــردی را از ویژگی های برجســته رزمایش پیامبر اعظم )ص( ۱۵ 
توصیف و تصریح کرد: به فضل الهی امروز نیروی هوافضای ســپاه به 
خوبی توانست با به کارگیری فناوری موشکی و پهپادی تمام هدف های 
مــورد نظر در رزمایش را با دقت مــورد اصابت قرار دهد. فرمانده کل 
سپاه با تاکید بر اینکه تصویر بسیار دل انگیزی از یک شکوه حماسی 
قدرتمند را در این رزمایش شاهد بودیم گفت: برای نیروی هوافضای 
ســپاه دیروز روز جدید و متفاوتی بود و من این دستاورد بزرگ را به 
رهبر بزرگ و عظیم الشأن انقلاب اسلامی، ملت ایران و همه هواداران 
انقلاب اســلامی تبریک و تهنیت عرض می کنم. سرلشکر سلامی با 
تاکید بر اینکه آنچه امروز به پرواز درآمد اراده مســتحکم ملت ایران 
برای دفاع از ارزش های حیاتــی خود بود؛ پیام رزمایش پیامبر اعظم 
)ص( ۱۵ را اقتدار و اراده مصمم جمهوری اســلامی ایران برای دفاع 
از حاکمیت ملی، صیانت از نظام مقدس جمهوری اسلامی و ارزش ها 

برابر دشمنان اسلام و ایران توصیف کرد.

 ظریف و امیر حاتمی 
به مجلس می روند

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس از بررسی سوال نمایندگان 
از ظریف وزیر امور خارجه و امیر حاتمی وزیر دفاع در جلســات این 
کمیسیون خبر داد.شــهریار حیدری نایب رئیس کمیسیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلس شــورای اســلامی در گفت وگو با 
خبرنگار پارلمانی خبرگزاری تســنیم، در تشریح جزئیات دستورکار 
جلســات هفته آینده این کمیســیون، گفت: بررسی سوال چند تن 
از نماینــدگان از محمدجواد ظریف وزیر امــور خارجه و همچنین 
رسیدگی به پرســش های علی اصغر خانی، حسین میرزایی و فرهاد 
بشــیری از امیر حاتمی وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح در 

دستورکار اعضای کمیسیون در جلسات هفته آینده قرار دارد.
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قائم مقــام جامعــه روحانیت مبارز با اشــاره به 
تلاش ها برای انســجام نیروهــای انقلاب، گفت: 
عزیزان شــورای ائتلاف نیروهــای انقلاب از هر 
جهت مــورد اعتمــاد و وثوق و افــراد صدیقی 
هســتند. به گــزارش خبرگزاری مهــر، آیت الله 

محسن مجتهد شبستری، عضو مجلس خبرگان 
رهبری و قائم مقام جامعه روحانیت مبارز، صبح 
پنجشــنبه ۲۵ دی ماه در همایش رؤسا و دبیران 
اســتان های شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب با 
اشــاره به نعمت ولایت فقیه گفــت: جدا از ادله 
نقلــی و عقلی درباره ولایت فقیه، ما در همه این 
ســال ها برکات رهبری و هدایت عمومی ولایت 

فقیه را لمس کرده و چشیده ایم.
وی، شــجاعت رهبر انقلاب در مقاطع حساس و 
در عرصه هــای خارجی و داخلی را مورد اشــاره 
قــرار داد و درباره انتخابــات ۱۴۰۰ گفت: همه 
باید تلاش کنیم فردی انتخاب شود که علاوه بر 
کارآمدی و شایســتگی های مدیریتی، ولایتمدار 
باشد، آن هم نه به این صورت که در سخنرانی اش 
بگوید »مقام معظم رهبری فرمودند« اما در عمل 

طوری دیگر عمل کند.

مجتهد شبستری با انتقاد از جریان های سیاسی 
غربگرا تصریح کرد: مهم این است که خواست و 
مطالبه به حق مردم و رهنمودهای رهبر انقلاب 
اجرایی شــود، نه اینکه مانند برخــی از آقایان 
منتظر باشــیم که در خارج از مرزها چه اتفاقی 
رخ می دهد تا حیات سیاسی و اقتصادی کشور و 
سرنوشت مردم را با آن تنظیم کنیم. این برخلاف 

عقل و شرع و مطالبه امام و رهبری است.
وی افزود: باید دولتی سرکار بیاید که در راستای 
سیاســت های اصولــی انقلاب اســلامی و حل 
مشــکلات مردم گام بردارد و رهنمودهای رهبر 
انقلاب در این زمینه هــا را به صورت حداکثری 
بــه کار بگیرد. عضو مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام به انتخابات شــوراهای شهر و روستا اشاره 
کرد و گفت: در شــوراها هم باید افرادی متدین، 

درستکار و پاکدست روی کار بیایند.

قائم مقــام جامعه روحانیت مبارز در ادامه با بیان 
اینکه عزیزان شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب از 
هر جهت مورد اعتماد و افرادی صدیق هســتند، 
خطاب به اعضای شــورای ائتلاف گفت: ســعی 
کنید فعالیت هایتان خالصانه باشــد و اگر دیدید 
تشکل های همسو، هنوز همسو نشده اند با کمال 

عطوفت با آن ها رفتار کنید.
آیت الله مجتهد شبســتری در پایــان با تاکید بر 
لزوم حداکثری کردن همه تلاش های سیاســی 
برای وحدت و انســجام داخلی نیروهای انقلاب 
خطــاب به شــورای ائتــلاف نیروهــای انقلاب 
تاکید کرد: ممکن اســت بعداً با ســایر گروه ها 
و تشــکل ها هم به وحدت برســید، امــا تا آن 
زمــان با برادری با هم رفتــار کنید. حالا ممکن 
 اســت ابتدا کاندیداها متعدد باشــند اما کمال 

برادری را رعایت کنیم.

نادران:1۷۵هزارمیلیاردتوماندربودجه1400مخفیشدهبود

 آیت الله محسن مجتهد شبستری:

شورای ائتلاف نیروهای انقلاب از هر جهت مورد اعتماد و وثوق است

رئیس کمیسیون تلفیق گفت: ۱۷۵ هزار میلیارد تومان در بودجه 
بدون دخل و خرج مشــخص در اختیار دولــت قرار گرفته بود. به 
گزارش گروه سیاســی خبرگزاری تســنیم، الیاس نادران رییس 
کمیســیون تلفیق بودجه مجلس شــورای اســلامی در همایش 
مدیران اســتانی شورای ائتلاف نیروهای انقلاب با اشاره به ایرادات 
لایحه بودجه ۱۴۰۰ اظهار داشــت: این بودجه آن قدر مغشوش و 
نامتوازن و به هم ریخته بود که اگر شــرایط اجتماعی و سیاســی 
عادی چون ســال آخر دولت و ســال اول مجلس و در پیش بودن 
انتخابات ریاســت جمهوری و مسائل ملی و منطقه نبود؛ حتما آن 
را رد می کردیــم و ایــن بودجه این قابلیت را نداشــت که برایش 
وقــت بگذاریم ولی پذیرفتیم که آن را اصلاح کنیم.نادران در بیان 
دلایل تصمیم کمیســیون تلفیق برای اصلاح بودجه گفت: اگر رد 
می کردیم، آقای روحانی می گفت من بهتر از این بلد نیستم بودجه 
بنویســم و متوســل به رهبر انقلاب می شد و ایشان هم به صورت 
طبیعــی و منطقی موضــوع را به تصمیم گیری ســران قوا محول 
می کردند و ممکن بود آنجا ارقام را با دقت پایین بالا و پایین کرده 
و برای مملکت یک فاجعه درست کنند. ضمن اینکه در این مسیر 
در هر صورت مجلس از مســیر حذف می شد.وی با اشاره به اینکه 
رد کــردن بودجه برای گرفتن ژســت انقلابی برای ما خوب بود و 
هیچ یک از نیروهای انقلابی مجلس موافق محتوای لایحه نبودند و 
در عیــن حال برخی معتقد بودند دولت عزم و توان اصلاح ندارد و 
مجلس باید به نفع مردم ورود کند، گفت: زیر بار دلخوری و انتقاد 
برخی از بچه های انقلابی رفتیم و پذیرفتیم با همه ســختی هایش 
بودجــه را آن طور که منطقی و اصولــی می دانیم به نفع مردم و 
کشور اصلاح کنیم. برای بهبود معیشت مردم، حذف رانت و توزیع 

منابع براســاس عدالت زیر بار اصــلاح بودجه ۱۴۰۰ رفتیم.رئیس 
کمیسیون تلفیق ادامه داد: غیر از معایب داخل خود بودجه، آقای 
روحانی نامه ای به رهبری برای برداشــت از صندوق توســعه ملی 
نوشت که رهبر انقلاب با درایت در صیانت از منافع ملی، آن حدی 
که دولت می خواســت را اجازه ندادنــد و راه را برای اینکه دولت 
هرطور دلش می خواهد با بودجه برخورد کند بستند.نادران با بیان 
اینکه نامه بسیار تدبیر خوبی بود و در عمل در بودجه یک کسری 
مازاد حدود 93 هزار میلیارد تومانی را آشــکار کرد و مشکل جدی 
دیگر در بررسی بودجه همین مسئله بود، گفت: دولت پیش بینی 
کرده بود ۲.3 میلیون بشــکه صادر کنــد و با دلار ۱۷۵۰۰ تومان 
بفروشــد و ســهم نفت و صندوق را در ســقف ۲۰ درصد بدهد و 
بقیه را هر طور دلش خواســت هزینه کند.رئیس کمیسیون تلفیق 
بودجه مجلس با بیان اینکه چند نکته نادرست به مردم گفته شد؛ 
اول اینکه هیچ وقت قیمت ارز در بودجه ۱۱ هزار تومان یا ۱۱هزار 
و دویســت تومان نبود، گفت: دولت یــک حجم درآمد نفتی برای 
خودش درنظر گرفته و آن را با دلار ۱۷۵۰۰ تومانی محاسبه کرده 
و بعد گفته اگر ۸ میلیارد دلار از آن را بابت کالاهای اساسی و دارو 
به قیمت ۴۲۰۰ تومان بدهم معادل وزنی اینها ۱۱۲۰۰ یا ۱۱۵۰۰ 
تومان می شود. بنابراین ارزی که دولت در بودجه برای درآمدهای 
ارزی در نظر داشــته ۱۷۵۰۰ تومان بوده نه ۱۱۵۰۰ هزار تومان و 
اثر وضعی ۸ میلیارد دلار این را به ۱۱۵۰۰ تومان رســانده است.

وی افزود: در همین بودجــه دولت قیمت های دیگری هم داده و 
مثلا جدول داده و نوشــته این جدول باید بــه نرخ بازار و نیمایی 
حســاب شود و این هم یک نرخ دیگر است و دولت حداقل ۴ نرخ 
برای ارز در بودجه پیش بینی کرده است.۱۷۵هزار میلیارد تومان 

در بودجه بدون دخل و خرج مشخص در اختیار دولت قرار گرفته 
بودنادران با اشــاره به اینکه پنهان کاری دیگر دولت این است که 
گفته بودجه را در ســقف ۸۴۱ هزار میلیارد تومان بسته ام، تصریح 
کــرد: ارقامی که دولت بنا بوده درآمد محاســبه کند و منابع باید 
نوشته میشــد ولی دولت یک حکم نوشته و هیچ ردیف بودجه ای 
برایش نگذاشته که به استناد آن حکم، پول را خرج کند و مصادیق 
خرجش هم چون در طرف منابع چیزی نبوده در طرف هزینه هم 
چیزی نمی نویســد و این یعنی تقریبــا هر اختیاری برای هرکاری 

دارد. بیش از ۱۷۵هزار میلیارد تومان هم اینگونه منابع بود.

لاریجانی گفت: مســئله ی هســته ای از ســال های پیش با ماجراجویی که 
آمریکایی هــا به وجود آوردند، یک ظاهر و یــک باطنی دارد. ظاهرش همین 
مشــاجراتی اســت که آن ها راه انداختند. به بهانه ی اینکه ایران دنبال سلاح 

هســته ای اســت آژانس را جلو انداختند، ولی اصلش یک تصمیم سیاسی و 
زورمندانه بود. امّا باطنش این بود که مسئله ی هسته ای چند وجهی است. به 
گزارش پایگاه اطلاع رســانی دفتر حفظ و نشر آثار  مقام معظم رهبری، رهبر 

انقلاب در سخنرانی تلویزیونی ۱9 دی درباره ی گمانه زنی ها و مباحث جاری در 
فضای سیاسی کشور پیرامون رفتار جمهوری اسلامی در قبال برجام و وظایف 

آمریکا در این خصوص، گفتند »ما هیچ اصراری نداریم،...

آمریکابایدتحریمهارابرداردتابهبرجامملحقشود
علی لاریجانی در گفتگو با سایت رهبر انقلاب:

شهادت مظلومانه بانوي دوعالم، حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها بر عموم مسلمین جهان تسلیت باد

آیا کاهش نرخ ارز و طلا انتخاباتی است؟
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ثابت نگاه داشــتن قیمت بنزین به بهای مشــکلات 
بعدی در سال ۸۴ انتخاباتی نبود ولی کاهش قیمت 
دلار با آزاد ســازی میلیاردهــا دلار در کره و عراق، 

انتخاباتی است؟
»می خواهنــد قبل از انتخابات، قیمت ســکه و دلار 
پایین بیاید. بعید نیســت مقداری ارز را آزاد کنند تا 

مردم به یک سمت و سو بروند.«
ایــن جملات را آقای غلامعلی حــداد عادل گفته و 
آرزو کــرده »در انتخابــات ۱۴۰۰ دولتی از جنس 
مجلس داشته باشــیم. در حالی که نظام سلطه این 

را نمی خواهد«
هر چند در نگاه اول به نظر می رســد انگشت اتهام 
رییس مجلس هفتم به جانب دولت و شخص حسن 
روحانــی رییس جمهوری اســت اما جملات بعدی 
روشــن می کند منظور او دولت آمریکا و کشورهای 
اروپایی است. یعنی اگر آمریکای جو بایدن به برجام 

بازگشــت و منابع ارزی ایران در کره جنوبی و عراق 
و جاهای دیگر آزاد شــد و با تزریــق دلار به بازار و 
کاهش تقاضا قیمت دلار بــه صورت طبیعی پایین 
آمد نقشۀ آمریکایی ها بوده تا دولتی مثل مجلس در 
۱۴۰۰ روی کار نیاید.به این بهانه می توان این نکات 

یا سؤالات یا ابهامات را مطرح کرد:
۱. آیا حاصل نظارت اســتصوابی و حذف رقبا و باقی 
ماندن دو روحانی و دو نامزد فرعی در مرحلۀ نهایی 
و انتخــاب یکی از آن دو روحانــی باب میل »نظام 
ســلطه« بوده و اگــر دولتی با ۲۰ درصد پشــتوانۀ 
اجتماعی بر ســر کار بیاید باب میل »نظام سلطه« 
نیســت؟ با این حساب، »نظام سلطه« مردم ایران را 

با خود هم سو دارد!
۲. همان گونه که ایشان می گویند می خواهند قبل 
از انتخابــات قیمــت دلار و ســکه را پایین بیاورند 
برخی هم می گویند که بعضی »نمی خواهند قبل از 

انتخابات قیمت دلار و سکه پایین بیاید« تا روحانی 
نتوانــد دولت را با دلار ۱۵ هزار تومانی تحویل دهد. 
هــر چند که اقدام ســپاه در توقیف نفتکش کره ای 
و واداشــتن ســئول به بازپس دادن ۷ میلیارد دلار 
پول بلوکه شــدۀ ایران، این اتهام را از این نهاد دور 
و با دولت همکاری و برای آزادســازی پول ما تلاش 
می کند ولی دیگــران و امثال آقای حداد در معرض 
این پرسش هستند که آیا مسکوت گذاشتن اف.ای.

تی.اف و مخالفــت با مذاکره ولو بــا بایدن، اهداف 
انتخاباتی ندارد؟

یعنی فقط آن ۸۰۰ هزار نفری که در تهران به ایشان 
رأی دادند و در مجلس ششم آخر و در مجلس هفتم 
در غیاب رقبا اول شدند فریب نظام سلطه را نخوردند 
و بقیه بازیچۀ نظام سلطه اند؟ به قول عادل فردوسی 
پور که پسر باجناق شان او را رانده، چه می کنه این 

نظام سلطه؟!

3. یــادآوری این خاطره هم خالی از لطف نیســت 
کــه در نــوروز ۱3۸۴ همین آقای حــداد عادل در 
جایگاه رییس مجلس هفتم از طرح تثبیت قیمت ها 
و ثابت نگاه داشــتن قیمت بنزین به عنوان »عیدی 
مجلس به مردم« یاد کــرد. مصوبه ای که هدف آن 
جلوگیری از افزایش پلکانی و تدریجی قیمت بنزین 
در سال چهارم دولت دوم خاتمی )با بهترین عملکرد 
اقتصادی در تمام دولت های پس از انقلاب( بود. آن 
سخنان دوماه قبل از انتخابات ۸۴ انتخاباتی نبود اما 
اگر قیمت دلار به ســبب خروج ترامپ از کاخ سفید 
و آزاد شدن منابع ارزی پایین بیاید، انتخاباتی است؟

۴. شگفت آور اســت که چهرۀ محوری اصول گرایان 
به جای این که دغدغۀ نرخ مشارکت و بهبود اوضاع 
اقتصادی و معیشــتی و تقویت پول ملی را داشــته 
باشد نگران اســت که یک وقت خدای ناکرده دلار 
پایین نیاید تا امید احیا شود و اصلاح طلب یا اعتدال 
گرایی که از ســد شورای نگهبان گذشته در صورت 
مشارکت مردم انتخاب شود. حال آن که قاعدتا باید 
این دغدغه را داشــته باشد که با ادامۀ روند کنونی و 
احســاس بی اختیاری رییس جمهوری و نگاه به او 
به مثابه رییس اداره تدارکات، مشارکت پایین باشد.

ظاهرا دغدغۀ اصلی این اســت که دولتی از جنس 
مجلس روی کار بیاید. حالا اگر اکثر مردم هم شرکت 

نکردند اشکالی ندارد.
۵. ایــن که قیمت دلار پایین بیاید و مردم نفســی 
بکشــند و یک طبقۀ نوظهور نوکیســه بیش از این 
فربه نشــود، مگر بد است که شما به حساب اهداف 

انتخاباتی در داخل و خارج می گذارید؟
قرار بود به سیاســت نگاه اخلاقی داشــته باشــیم 
نــه این قدر معطوف به قــدرت. بگذارید دلار پایین 
بیاید تا بتوان اتومبیل تازه ای خرید، ســفری رفت، 
دارو فراوان شــود و »کار« کمی معنی پیدا کند. با 
دلار گران فقط »ســرمایه«، کار می کند. مهم این 
اســت که قدرت خرید بالا رود. باقی فرع است. مگر 
قول »ژاپن اســلامی« نداده بودید؟ حالا نگران تأثیر 
کاهش قیمت دلار بر تشــکیل نشــدن دولت باب 

میل تان هستید؟ 
از نگاهــی دیگر و فراتر، اصلا چــرا باید خارجی ها 
دنبال تغییر سیاست ایران باشند وقتی سیاست را نه 
دولت و مجلس که شورای نگهبان و مجمع تشخیص 
تعییــن می کنند؟ کما این که لوایح پالرمو و اف ای 
تی اف را دولت تصویب کرد و مجلس دهم مُهر تأیید 
زد و شورای نگهبان رد کرد و شما و دوستان شما در 

مجمع در کشو و مسکوت گذاشتند؟
مهرداد خدیر- عصر ایران

اخبار

نگرانیعجیببرخیسیاسیونازکاهشقیمتها

مدیرکل بین الملل و دســتیار ویــژه رئیس مجلس گفت: 
حضــور رژیــم صهیونیســتی در خــاک آذربایجان در 
تعارض با صلــح و امنیت منطقه اســت.به گزارش خانه 
ملت، بنیاد حســین اف ســفیر جمهوری آذربایجان در 
تهران بــا امیر عبداللهیان مدیرکل بین الملل و دســتیار 
ویژه رئیس مجلس شــورای اســلامی در امور بین الملل 
دیــدار و گفتگو کرد.امیر عبداللهیان در ابتدای این دیدار 
با اشــاره به حمایت جمهوری اســلامی ایران از تمامیت 
ارضــی آذربایجان در طول مناقشــه قره بــاغ، گفت: این 
مناقشــه پس از گذشــت 3 دهه با حفظ تمامیت ارضی 
جمهوری آذربایجــان و بر مبنای توافق سیاســی پایان 
یافت. امیدواریم در سایه پایان این مناقشه، شاهد استقرار 
صلح و آرامش پایدار در منطقه باشــیم.وی در ادامه این 
دیدار تقویت همکاری های پارلمانی ایران و آذربایجان را 
مهم ارزیابی کرد و گفت: مجلس شورای اسلامی آمادگی 
دارد روابط خود را در ســطوح مختلف ازجمله رؤســای 
مجالس، کمیســیون های تخصصی به ویژه کمیسیون های 
روابط خارجی و گروه های دوســتی پارلمانی، با پارلمان 
آذربایجــان توســعه دهد.امیرعبداللهیــان همچنین بر 
ضــرورت گفتگوهای نمایندگان دو کشــور و تبادل های 
هیأت های پارلمانی میان ایــران و آذربایجان تاکید کرد. 

دســتیار ویژه رئیس مجلس شــورای اســلامی در امور 
بین الملل در ادامه این دیدار با اشاره به تسهیل و تسریع 
در همکاری هــای اقتصادی تهران و باکــو گفت: ایران و 
آذربایجان ظرفیت بســیاری برای ارتقا ســطح مناسبات 
اقتصادی خــود دارند که بایــد از آنها بــه نفع دو ملت 
اســتفاده کنیم. وی در همین راســتا افزود: شرکت های 
ایرانی توان فنی و مهندسی بالایی دارند که می توانند در 
زمینه بازســازی قره باغ مشارکت کنند. این همکاری های 
با توجه به بعد مسافت و همسایگی دو کشور مزیت ایران 
را چنــد برابر کرده اســت. امیرعبداللهیــان حضور رژیم 
صهیونیســتی در خاک آذربایجــان را در تعارض با صلح 
و امنیت منطقه خواند.بنیاد حســین اف سفیر آذربایجان 
در ایران نیز در ابتدای این دیدار ضمن تشــکر و قدردانی 
از ســخنان مقام معظم رهبری و ســایر مقامات ایران در 
حمایت از تمامیت ارضی آذربایجــان بر ضرورت تقویت 
همکاری های دو کشــور دوست و همســایه تاکید کرد.

ســفیر آذربایجان در تهران با اشاره به حمایت همیشگی 
مجلس شورای اسلامی از گسترش همکاری های ایران و 
آذربایجان گفت: با توجــه به حمایت همه جانبه مجلس 
شورای اسلامی از روابط دو کشور، امیدواریم گفتگوهای 

پارلمانی در سطوح مختلف تداوم یافته و تقویت شود.

حضور صهیونیست ها در خاک آذربایجان 
در تعارض با صلح منطقه است

دبیر کل حزب ندای ایرانیان گفت: مجلس یازدهم 
را خودمان با دست خودمان ایجاد کردیم.به گزارش 
ایسنا، صادق خرازی دبیرکل حزب ندای ایرانیان در 
ششــمین کنگره این حزب اظهار کرد: امروز همه 
مشکلات درون کشور را به خارج از کشور می شود 
نســبت داد. همه این مشکلات به خاطر تحمیل 
خارجیان  اســت. بیش از ۸۰ درصد از مشــکلات 
کشور به نقطه عطف بحرانِ شناختیِ سره از ناسره 
مربوط می شود.وی ادامه داد: بزرگ ترین مشکل 
ما این است که گوشی برای شنیدن نداریم.  بزرگ 
ترین خصلت آیت الله هاشمی رفسنجانی شنیدن 
حرف ها بود. عده ای نمی خواهند درد های کشور 
را بشنوند.خرازی تصریح کرد: خارجی ها از روز اول 
با این انقلاب مشــکل داشتند. در تمام ادوار تاریخ 
چشم طمع شان به ایران بوده است.وی در ادامه با 
بیان اینکه مشکل کشور مدیریتی است و آیا دبی 
امروز دبی چهل ســال پیش است؟ ، بزرگ ترین 
مشکل کشور را مشکل مدیریتی از سوی کسانی 
خواند که به گفته وی پدرخوانده هستند و در تمام 
محافل سیاسی می خواهند تصمیم گیر باشند و 
افزود:  ما به عنوان مجمع اصلاح طلبان باید بفهمیم 
در چهله دوم حیاتمان بزرگ ترین مشکلمان جریان 
ها و احزاب سیاســی هستند که دچار روحیه قیم 

مابی هســتند. دبیر کل حزب ندای ایرانیان گفت: 
اگــر بخواهیم به صورت کامل نقش خود را تبیین 
کنیم و به بزرگان بگوییم ناصحانمان باشــند و به 
جوانان بگوییم کاری نکنند که نمی شــود. رئیس 
جمهور اجــاره ای دوای درد ما نیســت. خودمان 
با دســت خودمان این مجلس را به وجود آوردیم. 
اگر ما تحریم نمی کردیم امروز چنین مجلسی به 
وجود نمی آمد. این مشکل را خودمان ایجاد کردیم 
. همین اشتباه را سال ۸3 و ۸۴ کردیم. وی گفت: 
آقای هاشمی بزرگ ترین نقد ها را به دولت روحانی 
داشت. خرازی ســپس تصریح کرد: امروز مسائل 
داخلی و خارجی یک پیام دارد . نباید نسخه های 
انتزاعی برای دوای دردها تبیین کنیم. نمی شــود 
مسائل فلسفی و انتزاعی را برای اقتصاد پیش برد. 
ما اشــتباه کردیم. باید از رئیــس جمهور اجاره ای 

خودمان توبه کنیم.

صادق خرازی: رئیس جمهور اجاره ای دوای درد ما نیست

رئیس بنیاد امیــد ایرانیان گفــت: مطرح کردن 
کاندیدای اجاره ای توهین به جریان اصلاحات است 
چراکه ما نیروهای کارآمدی در جریان اصلاح طلب 
داریم.به گزارش خبرنگار حوزه احزاب خبرگزاری 
فارس، محمدرضا عارف رئیس بنیاد امید ایرانیان در 
ششمین کنگره سالانه حزب ندای ایرانیان، با بیان 
اینکه من حزب ندای ایرانیان را یکی از دستاوردهای 
جریــان اصلاحات در دهــه 9۰  و این دهه را دهه 
جوانان این جریان می دانم، اظهار داشــت: بعد از 
حوادث ســال ۸۸ و عدم حضور جریان اصلاحات 
در انتخابات ســال 9۰ که نشان از یاس و ناامیدی 
در این جریان بود، این شرایط توسط دو لبه قیچی 
براندازان و تندروهای داخلی ایجاد شــد.وی افزود: 
معتقدم دهه نود عصر به میــدان آمدن جوانان با 
همراهی و هدایت بزرگان جریــان اصلاحات بود 
که زمینه ســاز پیروزی در انتخابات های 9۲، 9۴ و 

9۶ شــد.رئیس فراکسیون امید در مجلس دهم با 
اشاره به شکست اصلاح طلبان در یازدهیمن دوره 
انتخابات مجلس شــورای اســلامی تصریح کرد: 
برای بررســی آنچه که در انتخابات اسفند 9۸ رقم 
خورد به تحلیل دقیق و جامع درون سازمانی نیاز 
داریم که متاســفانه به دلیل شیوع ویروس کرونا 
این بررسی دقیق و جزئی تاکنون امکانپذیر نشده 
است.عارف در ادامه گفت: اتخاذ تصمیم تشکیل این 
حزب یک مسأله درســت بود چرا که در دهه نود 
نیاز به تشکیلات مختص به جوانان وجود داشت. 
همچنین بر این مسأله تاکید دارم که پتانسیل ها 
و ظرفیت هــای این حزب ایجاب می کند که نقش 
آفرینی بیشتری را در جریان اصلاحات داشته باشد. 
وی با اشاره به دستاوردهای جریان اصلاحات طی 
سازوکارهای ائتلافی این جریان گفت: از همکاری و 
مشارکت همه احزاب تشکر می کنم، اما باید توجه 
داشته باشیم که در صورت عدم کادر پروری صحیح 
و حمایت از نیروهای تشکیلاتی جریان اصلاحات، 
متاسفانه تعهد حزبی مسئولیت پذیری از روز بعد از 
انتخابات معنا پیدا نمی کند. ما در جبهه اصلاحات 
راهی جز رسیدن به یک یا چند حزب فراگیر نداریم 
و پیشنهاد می کنم که در دهه آینده این راهبرد و 

رویکرد را دنبال کنیم.

عارف: کاندیدای اجاره ای توهین به اصلاحات است

 امروز قدرت جدیدی 
در سپاه متولد شد

 
فرمانده نیروی هوافضای سپاه گفت: با ترکیب قابلیت های جدید 
موشــکی و عملیات پهپادی و استفاده از فناوری هوش مصنوعی، 
امروز قدرت جدیدی در سپاه متولد شد. به گزارش سپاه نیوز، سردار 
سرتیپ پاسدار امیرعلی حاجی زاده فرمانده نیروی هوافضای سپاه در 
حاشیه برگزاری مرحله اول رزمایش پیامبر اعظم )ص( ۱۵ که صبح 
امروز در منطقه عمومی کویر مرکزی ایران برگزار شــد، از مرحله 
نخست این رزمایش به عنوان عملیات شبیه سازی تهاجم به نقاط 
قوت و ارکان دفاعی دشــمن نام برد و اظهار کــرد: در مرحله اول 
رزمایــش پیامبر اعظم )ص( ۱۵ عملیاتی ترکیبی با بهره گیری از 
پهپادها و موشک ها انجام شد. وی افزود: در این مرحله از رزمایش 
ابتدا با سامانه های پهپادی به بخش دفاعی و پدافندی پایگاه دشمن 
فرضی حمله شد و لحظاتی بعد موشک های شلیک شده بخش ها 
و ســرمایه های اصلی دشمن را منهدم کردند.ســردار حاجی زاده 
تاکتیک های به کارگیری شــده در رزمایش پیامبر اعظم )ص( ۱۵ 
را برایند و محصول تجربیات عملیات ها و رزمایش های ســال های 
گذشته توصیف و تصریح کرد: با به کارگیری نسل جدید موشک ها 
و پهپادهای تهاجمی امروز به توانمندی جدیدی دست یافته ایم. وی 
با اشاره به ویژگی ها و قابلیت های موشک های شلیک شده در مرحله 
نخســت رزمایش گفت: موشک هایی که در این مرحله از رزمایش 
مورد استفاده قرار گرفت، نسل جدید موشک های بالستیک هستند 
که دارای سرجنگی جدا شــونده با RCS و سطح مقطع راداری 
پایین هستند و زمان عملیاتی و آماده شدن آنها نسبت به گذشته به 
یک دهم کاهش یافته است. وی افزود: این موشک ها در کمتر از ۵ 
دقیقه از زمان استقرار، عملیاتی شده و قابلیت پرتاب خواهند داشت. 
فرمانده نیروی هوافضای سپاه تهاجم همه جهتی در کلیه سطوح 
ارتفاعی به پایگاه های دشــمن فرضی و سلب امکان دفاع از پدافند 
دشــمن، نفوذ به سپر موشکی با جداسازی سرجنگی موشک ها از 
بدنه و ناکام گذاشتن سامانه های دفاعی و نیز طراحی و به کارگیری 
سامانه ها توســط متخصصان جوان انقلابی کشور را از ویژگی های 
ممتاز رزمایش پیامبر اعظم )ص( ۱۵ توصیف و تاکید کرد: با ترکیب 
این قابلیت های جدید موشکی با عملیات پهپادی و استفاده از فناوری 

هوش مصنوعی، امروز امکان و قدرت جدیدی در سپاه متولد شد.

ادعای آمریکا درباره حمایت کوبا از 
تروریسم، دروغی در سطح دولتی است

ســخنگوی وزارت خارجه روسیه در نشستی خبری تصریح کرد: 
ادعای آمریکا درباره حمایت کوبا از تروریسم، دروغی در سطح دولتی 
است. به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از خبرگزاری اسپوتنیک، 
»ماریا زاخارووا« سخنگوی وزارت خارجه روسیه در سخنانی اعلام 
کرد که ادعای آمریکا در خصوص حمایت کوبا از تروریسم، دروغی 
بزرگ است. سخنگوی وزارت خارجه روسیه در ادامه تصمیم آمریکا 
برای بازگرداندن نام کوبا به فهرست کشورهای حامی تروریسم را 
گامی اشتباه و نشان دهنده ناتوانی آمریکا در حفظ سیاست خارجه 
یکنواخت و مبتنی بر حقایق دانست. »ماریا زاخارووا« در نشست 
خبری خود در این باره گفت: اقدام آمریکا گامی اشتباه و غیرسازنده 
بود. آیا ادعای حمایت کوبا از تروریسم همان اخبار دروغینی نیستند 
کــه آمریکا و دولتش مدعی اند دارند با آن مبارزه می کنند؟ این ها 

دروغ هایی در سطح دولتی و حکومتی هستند.

اردوغان: برای خرید دومین سامانه 
اس-۴۰۰ از آمریکا اجازه نمی گیریم

رئیس جمهــور ترکیه با تایید انجام گفت وگوهای رســمی بین 
آنکارا و مســکو برای خرید دومین ســامانه پدافند موشکی از 
روسیه، گفت هیچ کشــوری نمی تواند به ترکیه بگوید در امور 
دفاعی چگونه عمل کند. به گزارش گروه بین الملل خبرگزاری 
فــارس، »رجب طیب اردوغــان« رئیس جمهــور ترکیه امروز 
)جمعه( انجام مذاکرات بین آنکارا و مســکو برای خرید دومین 
سامانه پدافندی »اس-۴۰۰« را تایید کرد. به نوشته خبرگزاری 
»آناتولی«، اردوغان در گفت وگوی کوتاهی با خبرنگاران بعد از 
نماز جمعه، گفت: »گفت وگوها با روسیه درباره دومین محموله 
از اس-۴۰۰، طبــق برنامــه پیش مــی رود«.وی در خصوص 
تحریم هــای دولت کنونی آمریکا بر ترکیه به دلیل خرید اولین 
ســامانه اس-۴۰۰ از روســیه نیز اظهار داشت: »هیچ کشوری 
نمی توانــد گام های ترکیه در حوزه دفاعــی را تعیین کند... ما 
نمی دانیم دولت ]جو[ بایدن چه خواهد گفت ولی از آنها اجازه 
نخواهیــم گرفت«.رئیس جمهور ترکیه همچنین بــا انتقاد از 
بدقولــی اروپایی ها درباره توافق هایی که با آنکارا داشــتند نیز 
گفــت: »تا امروز، اتحادیه اروپا وعده هایی را که به ما داده بود، 

اجرا نکرده است. ]اما[ اکنون در یک فرایند جدید هستیم«.
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آیا کاهش نرخ ارز و طلا انتخاباتی است؟
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اخــبــار

یک کارشناس اقتصادی گفت: برای حمایت از اقشار ضعیف باید ضمن 
اصلاح نرخ ارز مبنای محاســباتی گمرک، تعرفه کالاهای اساســی و 

ادوات تولید را کاهش دهیم تا قیمت تمام شده تغییری نکند.
به گــزارش خبرگزاری مهر، بودجه ۱۴۰۰ که لایحه آن آذرماه تحویل 
مجلس شــورای اسلامی شد در کمیســیون تلفیق در درست بررسی 
اســت. یکی از مواردی که کمیســیون تلفیق بــر روی آن اصرار دارد 
اصلاح نرخ ارز مبنای محاسباتی گمرک است اما این موضوع با مخالفت 
شــدید دولت همراه شــده اســت به حدی که آن را به ضرر اقشار کم 

درآمد می داند.
در این راســتا محمد رضا عبداللهی، کارشــناس اقتصادی در گفتگو با 
خبرنگار مهر درباره تغییر نرخ مبنای محاسباتی گمرک، گفت: در وهله 
اول بــرای اظهار نظــر در این باره باید بدانیم روش محاســبه عوارض 
ورودی کالا چیست تا ببینیم آیا تغییر نرخ ارزان منجر به تغییر قیمت 

می شود یا خیر.
وی ادامه داد: برای روشــن شــدن مطلب می توان مثالی ذکر کرد اگر 
کالایی با ارزش یک دلار وارد کشور شود حقوق ورودی این کالا به این 
صورت محاسبه می شود که ارزش دلاری کالا ضربدر تعرفه آن می شود 
)کــه این تعرفه از ۴ درصد آغاز می شــود و بــرای کالاهای گوناگون 
متفاوت اســت( نهایتاً عدد حاصله ضربدر نرخ ارز مبنای محاســباتی 

گمرک می شود.
این کارشــناس اقتصادی، تشــریح کرد: اگر کالا یک دلار باشد و نرخ 
تعرفه آن ۱۰ درصد باشد در این صورت اگر نرخ ارز مبنای محاسباتی 
گمرک با نرخ ۴.۲۰۰ تومان محاســبه شــود حقــوق ورودی این کالا 
۴۲۰ تومان خواهد بود اما اگر نرخ ارز مبنای محاسباتی گمرک با نرخ 

۲۵.۰۰۰ تومان محاسبه شود، حقوق ورودی ۲.۵۰۰ تومان می شود.
وی بــا بیان اینکه از ســال 9۷ تا به حال نرخ ارز مبنای محاســباتی 
گمرک از ۴.۲۰۰ تومان تغییری نکرده است، گفت: اگر نرخ ارز مبنای 
محاســباتی گمرک ۲۵ هزار تومان در نظر گرفته شود برای جلوگیری 
از گران شــدن کالاهای اساســی و مواد اولیه تولید می توان بر اساس 
حمایتی که نیاز است از برخی کالاها صورت گیرد، تعرفه برخی کالاها 

کاهش یابد.
عبداللهــی با اشــاره به افزایش قیمتــی که با تغییر نــرخ ارز مبنای 
محاســباتی گمرک ایجاد می شــود، گفت: قیمت کالا افزایش خواهد 
یافت اما این افزایش به نســبت تغییر نرخ ارز نیســت بلکه اگر نرخ ارز 
مبنای محاسباتی گمرک ۶ برابر شود و تعرفه ۱۰ درصدی باشد قیمت 

کالا حدود ۸ درصد افزایش می یابد.
وی بــا بیان اینکه می توان تدابیری برای جبران گران شــدن کالاهای 
اساسی و ادوات تولید اندیشید، گفت: تعرفه کالاهای اساسی و ماشین 

آلات خط تولید که نگرانی برای گران شدن آنها وجود دارد را می توان 
کاهش داد و به عنوان نمونه به نیم درصد یا یک درصد سهام رساند تا 

قیمت کالای اساسی تغییری نکند.
این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه کاهــش تعرفه موجب کاهش 
درآمد قابل انتظار دولت از این محل می شــود، گفت: اساساً فلسفه نرخ 
تعرفه این اســت که از کالای داخل حمایــت صورت گیرد اگر کالایی 
مشابه داخلی دارد چه مواد اولیه، چه کالاهای واسطه ای و چه کالاهای 
ســرمایه ای و می خواهیم حمایتی از کالای داخلی صورت دهیم نباید 
تعرفــه آن را کاهش دهیم بلکه در بلند مدت با یک سیاســت گذاری 
صحیــح باید به صورت آرام آرام بازار رقابتــی ایجاد کنیم اما در حال 
حاضــر کم کردن نرخ تعرفه منجر به خروج تولیدکننده داخلی از بازار 
می شود. عبداللهی خاطرنشان کرد: بنابراین کالاهایی که مشابه داخلی 
ندارنــد را می توان با کاهش نرخ تعرفه بــه گونه ای مدیریت کرد که با 
افزایش قیمت مواجه نشــویم اما برای کالاهایی که مشابه داخلی دارند 

باید مقدار کمی افزایش قیمت را بپذیریم.
وی افزود: ســال گذشته نرخ ارز ۱3 الی ۱۴ هزار تومان بود اما امسال 
به ۲۵ هزار تومان رسیده است یعنی تقریباً یک افزایش ۱۰۰ درصدی 
را شــاهد بوده ایم اگر کسی دغدغه افزایش نیافتن است باید نرخ ارز را 
کنترل کند چون اثر آن بر قیمت کالاها یک اثر یک به یک اســت اما 
نرخ ارز مبنای محاســباتی گمرک وقتی ۶ برابر می شود تنها ۸ درصد 

افزایش قیمت ایجاد می کند.
این کارشناس اقتصادی در پاسخ به این سوال که اصلاح نرخ ارز مبنای 
محاسباتی گمرک چه اندازه منابع جدید برای دولت ایجاد خواهد کرد، 
گفت: برای محاســبه منابع این قســمت می توان تحلیل های پیچیده 
انجام داد اما یک حســاب سر انگشتی هم می تواند کمک دهنده باشد. 
اگر واردات ســال ۱۴۰۰ مانند واردات ســال 9۸ باشد و سال 99 را به 
دلیل کاهش شــدید در ماه های ابتدایــی در نظر نگیریم از آنجایی که 
طبق واردات ســال 9۸ در بودجه سال بعد آن ۲۰ هزار میلیارد تومان 
منابع از این محل دیده شــد. اگر این نرخ ارز مبنای محاسباتی گمرک 
۶ برابر شــود منابع ایجاد شده آن نیز شش برابر می شود یعنی به ۱۶۰ 
هزار میلیارد تومان می رســد و اگر بخواهیم به طور متوسط برای فشار 
نیامدن به قشــر ضعیف تعرفه ها را نصف کنیم اضافه شــدن ۴۰ هزار 

میلیارد تومان منابع جدید دور از انتظار نیست.
وی با ذکر یک نمونه تجربه شــده، گفت: در آذرماه سال 9۱ نیز بعد از 
جهش ارزی، دولت وقت تصمیم گرفت نرخ ارز حقوق ۱.۲۲۶ تومان که 
به عنوان نرخ ارز ثابت در نظر گرفته بود به نرخ اتاق پایاپای که حدود 
۲.۵۰۰ تومان بود برسانند اما از آن طرف تعرفه ها را نیز کم کردند که 

از این محل ۷۵ درصد منابع دولت رشد کرد.
عبداللهی در پایان در پاســخ به این سوال که آیا دستور 9۱ این اقدام 
تورم ایجاد کرد یا خیر گفت در آن سال به دلیل نوسانات ارزی و شاهد 

بودیم اما سهم تورم از حقوق ورودی حداقل بود.

 

تجربهموفقتغییرنرخمبنایمحاسباتیگمرکدرسال۹1

دبیر انجمــن تولیدکننــدگان فولاد با بیــان اینکه 
مصوبه مجلس درباره فولاد منجر به ایجاد چالش در 
صادرات خواهد شد، گفت: نباید با چنین تصمیماتی 
منافع میلیون ها ســهامدار را خدشه دار و رانت توزیع 
کنیم. ســید رسول خلیفه ســلطانی در گفت و گو با 
خبرنگار مهر، در مورد تصویب کلیات طرح توســعه 
پایدار زنجیره فولاد در مجلس اظهار داشت: قانونمند 
کردن بازار فولاد و تعیین یــک چارچوب کلی برای 
آن به طــوری که هر روز شــاهد یک بخشــنامه و 
دســتورالعمل در این خصوص نباشیم، اقدام مبارکی 
اســت که انجمن فــولاد هم از ایــن موضع مجلس 
اســتقبال می کند اما باید دقت کرد که وقتی دولت 
برای فولاد شــیوه نامه ای تنظیم کرده که در صورت 
اجرای کامل و به موقــع نتایج مثبتی در پی خواهد 
داشــت، ورود مجلس به موضــوع فولاد چه ضرورتی 
دارد؟ دبیر انجمن تولیدکننــدگان فولاد ایران افزود: 
ضمــن اینکه اگر مجلس قصد قانونگذاری برای فولاد 
دارد، جزئیات این قانون طوری نباشد که دست و پای 
فولاد ایــران را در مواجهه با تغییر و تحولات داخلی 
و بین المللی ببنــدد چرا که بازار فولاد یک بازار پویا 
است و نیاز به چابکی و شناوری زیاد در سیاستگذاری 
ها دارد. خلیفه سلطانی اضافه کرد: تصور می کنم اگر 
وزارت صمت می توانســت موضوعات مربوط به فولاد 
را بدون هیجان و با تعامل با ســایر بخش ها همچون 
بورس کالا مدیریت کند، دیگر کار به جایی نمی رسید 
که مجلس و حتی ســتاد اقتصــادی دولت هم ورود 
کنــد.وی ادامه داد: لذا اگر قانونــی هم برای تنظیم 
بازار فولاد تصویب شــود، همچون هر شــیوه نامه یا 

دســتورالعمل دیگر در این حوزه نیازمند یک مجری 
با سابقه اجرایی، مشورت پذیر، هماهنگ با ارکان بازار 
ســرمایه و بورس کالا و آشنا به پیچیدگی های تولید 
و بازار فولاد دارد.دبیر انجمــن تولیدکنندگان فولاد 
ایران با اشاره به ســهم ۱۵ درصدی صنعت فولاد از 
بازار ســرمایه، تصریح کرد: تاریخ بــازار فولاد به ویژه 
در ســه سال اخیر نشان می دهد که هر وقت دولت و 
مجلس در مسائل اجرایی بازار فولاد دخالت کرده اند 
فقط شــاهد ریزش بازار سرمایه، افزایش قیمت ها در 

کف بازار و توزیع رانت بین انگل های اقتصادی بوده ایم 
و هیچ منفعتی به مردم نرســیده است.وی گفت: آن 
شخصی که در بازار سرمایه سهام می خرد، چه گناهی 
کرده که هر روز باید شاهد دخالت دولت یا مجلس در 
مکانیزم بورس و صدور دستورالعمل و بخشنامه های 
متعدد و نهایتاً از دســت رفتن سرمایه خود باشد که 
آن را هم با دعوت مســئولین به بورس آورده است؟ 
دبیر انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران اظهار داشت: 
درخواســت جامعه فولاد از دولت و مجلس این است 

که اگر می خواهند سیاست گذاری کنند، در ساز و کار 
بازار مداخله نکنند. وی افزود: نباید طوری شــود که 
بخشــنامه و قانون تصویب کنند و تنها نتیجه ای که 
حاصل شود، افزایش التهاب باشد. لذا این نهادها باید 
به دنبال 3 مورد باشند؛ نخست اینکه اگر توان دارند، 
کاری کنند که کالا به قیمت عادلانه به دست مصرف 
کننده برسد که تمام ابعاد این موضوع مربوط به بورس 
و تولیدکننده نمی شــود و بازار آزاد هم دخالت دارد؛ 
مورد دوم اینکه اگر منفعت یا رانتی در زنجیره فروش 
فولاد وجود دارد را به جیب مردم هدایت کنند و مورد 
سوم تقویت صادرات است. در حال حاضر ۲ برابر نیاز 
داخل تولید فولاد داریم که باید نصف فولاد تولیدی را 
بتوانیم صادرات کنیم. امسال یک چهارم فولاد تولیدی 
را صادر کردیم و این موضوع ضعف کســانی را نشان 
می دهد که نتوانسته اند به خوبی مدیریت کنند. وی در 
ادامه با اشاره به جزئیات طرح مجلس، مهم ترین ایراد 
وارده بــه طرح مجلس برای تنظیم بازار فولاد را ماده 
3 آن دانست و گفت: در صورت عدم اصلاح این ماده، 
صادرات فولاد کشور به شــدت آسیب می بیند چرا 
که معافیت های مالیاتی صادرات زنجیره فولاد حذف 
شده و عوارض صادراتی نیز اخذ خواهد شد. این فعال 
صنعت فولاد گفت: این در حالی است که فولاد پس 
از پتروشــیمی، در رتبه دوم ارزآوری کشور قرار دارد 
و می تواند ســالیانه تا ۶ میلیارد دلار ارزآوری داشته 
باشد اما اگر چنین برخورد ضد صادراتی با این صنعت 
صورت بگیرد، قطعاً کشــور دچار کاهش تولید و افت 
صادرات و ارزآوری خواهد شد که متأسفانه عواقب آن 
را مردم و قشرهای محروم، بیشتر لمس خواهند کرد.

طرحی که صادرات فولاد را زمین می زند

سرپرست صمت لرســتان گفت: ظرفیت شهرک 
ســیلیکون متال بروجرد 3۴ هزار تن در سال است.

بختیار رازانی در حاشیه بازدید از شرکت سیلیکون 
متال بروجرد که ۲۵ دی ماه صورت گرفت، اظهار کرد: 
شرکت سیلیکون متال بروجرد با ظرفیت 3۴ هزار 
تن در سال و با سرمایه گذاری ۵۰ میلیون دلار برای 
فاز اول پیش بینی شده است که با ظرفیت اشتغال 
هزار نفــر در صورت تأمین اعتبار بــه بهره برداری 
خواهد رســید.وی تصریح کرد: علاوه بر سیلیکون 
متال، محصولات پلی سیلیکون و پلیمر سیلیکونی 
که پیش نیاز تولید ســلول های خورشــیدی است 
در این صنایع تولید خواهد شد.سرپرســت صمت 
لرستان خاطرنشان کرد: در حال حاضر نیاز کشور به 
سیلیکون متال ۱۶ هزار تن است که از خارج کشور 
وارد می شود. رازانی اضافه کرد: با توجه به بازدیدهای 
صورت گرفته مشخص شد شهرک سیلیکون متال 
بروجرد با سرعت خوبی در حال پیشرفت است.وی 

اضافه کرد: چین یکی از موفقیت ترین کشــورها در 
تولید سلول های خورشیدی و بزرگ ترین تولیدکننده 
در ســطح جهان با تکنولوژی برتر است.سرپرست 
صمت لرستان بیان کرد: بخشی از ماشین آلات پروژه 
در همین شرکت سیلیکون متال طراحی و ساخته 
شده و ۱۰۵ تریلی ماشین آلات در طی دو ماه گذشته 
از کشــور چین وارد کشور و شهر بروجرد و کارخانه 
جهت راه اندازی فاز اول در محل کارخانه استقرار یافته 
که با تکمیل آن شاهد اشتغال صدها جوان در منطقه 

بروجرد و اشترینان خواهیم بود.

ظرفیت شهرک سیلیکون متال بروجرد ۳۴ هزار تن در سال است

در 9 ماهه امســال حدود ۷۴ هــزار میلیارد ریال 
تســهیلات برای تامین مالی بنگاه هــای تولیدی 
کوچک و متوسط و طرح های نیمه تمام با پیشرفت 
فیزیکی بالای ۶۰ درصد در راستای اقتصاد مقاومتی 
پرداخت شده است. به گزارش وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، بر اساس آمار ارائه شده دفتر آمار و فرآوری 
داده های معاونــت طرح و برنامه وزارت صمت، این 
میزان تسهیلات به ۲ هزار و ۷۷۲ بنگاه و طرح در 9 

ماهه امسال پرداخت شده است.
بر این اساس، در 9 ماهه امســال، ۱۱ هزار و ۱۸۶ 

بنگاه تولیدی و طرح نیمه تمام با پیشرفت فیزیکی 
بالای ۶۰ درصد، برای دریافت تســهیلات ثبت نام 

کرده بودند.
پراکندگی پرداخت این تســهیلات در 3۱ استان 
کشــور و مناطق آزاد بوده اســت. بیشترین تعداد 
پرداختی ها مربوط به استان سمنان با ۴۸۷ فقره به 

میزان نزدیک به ۱3 هزار میلیارد ریال بوده است.
بعد از اســتان سمنان، اســتان قم با ۲۸۶ فقره به 
نزدیک به ۴ هزار و 9۲ میلیارد ریال در رتبه بعدی 

قرار دارد.
در این مدت همچنین به ۲۱ فقره طرح با پیشرفت 
فیزیکی بالای ۶۰ درصد و بنگاه تولیدی در مناطق 
آزاد بــه میزان حدود یک هزار و ۲۶۷ میلیارد ریال 
تسهیلات پرداخت شده اســت. در این بازه زمانی 
همچنین ۶ هزار و ۵3۰ فقره معرفی به بانک برای 
دریافت بیــش از ۲۵۸ هــزار و ۸۸۸ میلیارد ریال 

تسهیلات انجام شده است.

پرداخت ۷۴ هزار میلیارد ریال تسهیلات تامین مالی

فعالان زنجیره پوشاک مکلف به 
درج اطلاعات در سامانه جامع 

تجارت شدند
تمامی اعضای زنجیره تأمین و توزیع بازار پوشاک و کیف و کفش 
که تاکنون اطلاعات خود را در سامانه جامع تجارت اظهار نکرده اند، 
باید تا ۲۸ دی تکالیف قانونی خود را انجام دهند. به گزارش خبرنگار 
مهر، بر اساس دستورالعمل ماده ۷ آئین نامه اجرایی ماده ۱3 قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز، همه اعضای فعال زنجیره تأمین پوشاک، 
کیف و کفش باید اطلاعات فعالیت خود را در سامانه جامع تجارت 
ثبت کنند.طبق ابلاغیه جدید وزارت صمت که توسط کامبیز معتمد 
وزیری، سرپرســت مرکز اصناف و بازرگانان ایران به تمامی اعضای 
زنجیره تأمین کالاهای پوشــاک و کیف و کفش ارسال شده است؛ 
تمامی عمده فروشــان و خرده فروشــان با توجه بر الزامات قانونی 
)ماده ۵ قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز( می بایست اطلاعات تولید 
و فروش خود را تا روز ۲۸ دی ماه ۱399 در ســامانه جامعه تجارت 
ثبت کنند. از این پس عملکرد فعالان بازار پوشاک و کیف و کفش 
بر اساس اطلاعات ثبت شده در سامانه جامع تجارت ارزیابی خواهد 
شد. بر اساس اطلاعیه وزارت صمت، پس از تاریخ تعیین شده برای 
اجرای دستورالعمل ابلاغی، مطابق قانون با متخلفین برخورد خواهد 
شد و تمامی اعضای این زنجیره می بایست اطلاعات موجودی اولیه 
و میزان تولید کالای موضوعــه دارای برند خارجی خود را در این 
سامانه اظهار کنند. پیش از این حمیدرضا دهقانی نیا سخنگوی ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز تصریــح کرده بود که وزارت صمت باید 
بر اســاس قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز، فرآیند خرید، فروش و 
حمــل و نقل گروه کالایی پوشــاک را ضابطه مند کند؛ چرا که در 
غیر این صورت عملاً مبارزه با قاچاق پوشاک و شناسایی متخلفان 
ممکن نخواهد بود.همچنین بر اساس اظهارات بهرام شهریاری نایب 
رئیس اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک، متأسفانه برخی از 
واحدهای توزیعی دارای مجوز، اقدام به فروش پوشاک قاچاق کرده و 
کاملاً بر خلاف منافع تولیدکنندگان داخلی فعالیت می کنند. به نظر 
می رسد در صورت ثبت اطلاعات تمامی فعالان زنجیره پوشاک در 
سامانه جامع تجارت، این بازار شفافیت بیشتری پیدا کرده و تخلفات 
واحدهای تولیدی و صنفی در مورد فروش کالاهای برند قاچاق به 

سرعت شناسایی خواهد شد.

فروش چای ۴۵ هزار تومانی به 
قیمت ۱۰۰ هزارتومان!

دبیرکل اتحادیه بنکداران مــواد غذایی گفت: قیمت جهانی چای 
۲.۵ تا ۴ دلار اســت. اگر واردات آن را با ارز ۲۵ هزارتومانی هم در 
نظربگیریــم، قیمت یک کیلو چایی ۴ دلاری درجه یک ۱۰۰ هزار 
تومان و قیمت ۴۵۰ گرم آن ۴۵ هزارتومان خواهد شــد، در حالی 
قیمت چــای ۴۵۰ گرمی در بازار درحال حاضر ۱۰۰ تا بعضا ۱۲۴ 
هزارتومان است. این یعنی بیش از ۵۰  درصد گرانفروشی رخ داده 
است. علت آن چیست؟قاسمعلی حسنی در گفت وگو با ایسنا با بیان 
اینکه چای نوشیدنی اصلی ایرانی ها بوده و براساس برآوردها روزی 
۵۰۰ تا ۶۰۰ میلیون بار چای  و حدودا ســالی ۱۲۰ هزارتن  چای 
خشک در کشور مصرف می شود، گفت: از این مقدار چای مصرفی 
در کشــور ۲۰ تا 3۰ هزارتن تولید داخل و مابقی وارداتی است.وی 
ادامه داد:از فروردین ۱39۷ که ارز ۴۲۰۰ تومانی در کشور باب شد تا 
امروز چای با ارز دولتی ۴۲۰۰ تومانی یا نیمایی وارد کشور شده است 
اما همین چایی وارد شده، با ارز ترجیحی یا نیمایی به دست مصرف 
کننده نرسیده و به پای مصرف کننده با ارز آزاد نوشته شده است. 
به عبارت دیگر در مســیر واردات تا توزیع گرانفروشی رخ می دهد.

دبیرکل اتحادیه بنکداران مواد غذایی اضافه کرد: قیمت جهانی چای 
۲.۵ تا ۴ دلار است. اگر واردات آن را با ارز ۲۵ هزارتومانی هم حساب 
کنیم قیمت یک کیلو چایی ۴ دلاری درجه یک ۱۰۰ هزارتومان می 
شود. قیمت نیم کیلو از آن ۵۰ هزارتومان و قیمت ۴۵۰ گرم آن ۴۵ 
هزارتومان خواهد شد، در حالی قیمت چای ۴۵۰ گرمی در بازار ۱۰۰ 
تا ۱۲۴ هزارتومان اســت. این یعنی بیش از ۵۰  درصد گرانفروشی 
رخ داده است. علت آن چیست؟وی تصریح کرد: امسال دولت برای 
حمایت از قشــر ضعیف جامعه ارزش افزوده چای را حذف کرد تا 
چای با قیمت ارزان تری به دست مصرف کننده برسد اما نه تنها این 
مهم محقق نشد بلکه سود بادآورده ای را نصیب واردکنندگان کرد و 
به بیت المال نیز خسارت وارد شد.به گفته وی سال گذشته قیمت 
چــای ۴۵۰ گرمی برای مصرف کننده ۵۲ تا ۶9 هزارتومان بود که 
امسال به 9۰ تا ۱۱۰ هزارتومان رسید و بعضا تا ۱۲۴ هزار تومان هم 
فروخته می شود.حسنی با بیان اینکه قیمت یک کیلو چای حدود  
۲۵۰ هزارتومان می شــود، گفت: یک کارگر یا یک فردی با سطح 
درآمد پایین چگونه می تواند برای خرید چای این همه هزینه کند؟ 
این افزایش قیمت عقلانی نیست. حتی اگر سود حمل و نقل، بسته 
بندی، خرده فروشی را هم در نظر بگیریم قیمت چای در بازار نباید 
به این مقدار باشــد.دبیرکل اتحادیه بنکداران مواد غذایی در پایان 
گفــت: با توجه به کیفیت  مطلوب چای ایرانی و به منظور کاهش 
قیمت چای پیشنهاد می شود سیاست و روش اختلاط ۶۰ درصد 
چای خارجی و ۴۰ درصد چای داخلی مجددا توسط برندهای معتبر 

احیا تا فشار از روی اقشار کم درآمد کاسته شود.

مردم با دید تمسخر به تصمیمات 
کشور در صنعت خودرو می نگرند

رییس مجمع نمایندگان اســتان مرکزی گفــت: مردم با دید 
تمســخر به تصمیمات کشور در صنعت خودرو نگاه می کنند.

علیرضا نظری ۲۵ دیماه در جلسه شورای گفت و گوی دولت و 
بخش خصوصی اســتان مرکزی که با حضور مدیرعامل شرکت 
ایران خودرو برگزار شد، با تاکید بر اینکه تحریم ها علیرغم هر 
فقر و فلاکتی که برای کشور داشت، مسئولان را به سمت توجه 
به ظرفیت های داخلی سوق داد، افزود: در آبانماه سال 9۸، ۵۴ 
هزار دســتگاه خودرو و در آبان امسال ۸۱ هزار دستگاه تولید 
شــده است که نشــان می دهد به دلیل محدودیت در واردات 
قطعات خارجی، توجه به ظرفیت های داخلی رقم خورده است 
و اگر این نگاه واردات محور به سمت ظرفیت های داخلی سوق 
یابد، آینده بهتری را پیش رو خواهیم داشــت.وی تصریح کرد: 
شرکت ایران خودرو پس از سرشکن هزینه ها، قیمتی را تعیین 
می کند، اما آنچه مردم اســتفاده می کند ۱۰۰ درصد بالاتر از 
قیمت تعیین شــده است. ســود را چه کسی می برد؟ کارخانه 
بخشــی از ســود را از آن خود می کند و دلال و واسطه ها هم 
سود هنگفتی دریافت می کنند، در این بین این مصرف کننده 
اســت که امروز با دید تمســخر به تصمیمات کشور در حوزه 

خودرویی نگاه می کند.

صنعت،معدن،تجارت
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اخــبــار

معاون وزیر نیرو گفت: ایران پتانســیل ایجاد ۱۲۰ 
هــزار مگاوات ظرفیت جدیــد در زمینه انرژی های 
تجدیدپذیــر را دارد که اکنون ۸۵ هزار مگاوات آن 

محقق شده است.
به گزارش ایسنا،  محمد ساتکین دیروز و در حاشیه 
بیســتمین نمایشــگاه تخصصی بین المللی صنعت 
برق و شــانزدهمین نمایشگاه تخصصی بین المللی 
آب و فاضلاب ایران در جمع خبرنگاران اظهار کرد: 
اگر هم اینک هیچگونه اشــکال دیگر نیروگاهی هم 
احداث نشود و قرار بر توسعه بیشتر باشد، این میزان 
ظرفیت جدید چه در زمینه بادی، خورشــیدی یا 
دیگر گونه های آن در مناطقی از کشور که در جهان 

بی نظیر هستند، قابل احداث است.
وی خاطرنشــان کرد: این روزها عدم اســتفاده از 
انرژی های تجدیدپذیر در شــان و جایگاه کشــور 
مشــکلاتی ایجاد کرده و آلاینده های محیط زیست 
یکی از دلایلی است که به ما هشدار می دهد اگر هر 
چه زودتر فکر اساســی در حوزه توسعه انرژی های 
تجدیدپذیر نکنیم روز به روز با مشکلات بزرگتری 
مواجه خواهیم شد.ســاتکین گفت: وابستگی انرژی 

برق به ســوخت های فسیلی نشــان می دهد که ما 
نمی توانیم از ظرفیت های کشــور به خوبی استفاده 
کنیم. وی ادامه داد: برای ســال ۱۴۰۰ روش هایی 
یافت شــده که بتوانیم منابع مالی بیشــتری برای 
توســعه این انرژی ها به دســت آوریم. اعتبار سال 
گذشته ۱۱۰۰ میلیارد تومان بود که 9۰۰ میلیارد 
تومان آن محقق شــد و اکنون این اعتبار با کمک 
دولت و مجلس شــورای اســلامی، به ۲ هزار و ۴۰ 
میلیارد تومان افزایش پیدا کرده اســت. ســاتکین 
گفت: تاکنون نزدیک به ۱۰۰۰ میلیارد تومان منابع 
مالی جدید به دست آوردیم و پیشنهادهایی مبنی 
بر اســتفاده از ظرفیت صنایــع پرمصرف در بورس 
در مجلس مطرح اســت که در صورت تحقق، این 
صنایع سه درصد از انرژی خود را از برق تجدیدپذیر 
استفاده کنند.   معاون وزیر نیرو اظهار کرد: استفاده 
از سوخت مصرف نشده در نیروگاه های تجدیدپذیر 
هم منابع جدید اســت که روی آن کار می شــود 
تا ریــل گذاری برای ســال های آینده به توســعه 
انرژی های تجدیدپذیر کمک کند که این امر منجر 
به دستاوردهای بســیار خوبی خواهد شد که یکی 

از این ریل گذاری هــا تامین منابع جدید به کمک 
مکانیزم های جدید است.

وی افــزود: در صورت برداشــته شــدن تحریم ها 
چشــم انــداز خوبی دیده می شــود کــه با حضور 
سرمایه گذاران خارجی ســرمایه گذاری ها در این 
بخش نیز توســعه خواهد یافت. این ظرفیت بزرگ 
کمک می کند که ســبد انرژی را توســعه داده و از 
تمام ظرفیت ها اعم از فســیلی، تجدیدپذیر و دیگر 
اشکال، تامین انرژی کنیم. ساتکین همچنین گفت: 
با توجه به امکان اســتفاده از این انرژی ها در تمام 
فصول ســال، در تابســتان معمولا تولیــد در این 
بخــش افزایش می یابد و از تمام فصول ســال باید 
بهــره گرفت. اگر به انــدازه کافی ظرفیت های این 
بخش را ارتقا دهیم در فصول گرم ســال به خاطر 
این که نیاز کشور به خاطر گرمایش بیشتر می شود 
می توان برای بخشــی از پیک سایی روی انرژی های 
تجدیدپذیر حساب کرد اما در تمامی مواقع این امر 

ریسک پذیر خواهد بود.
وی در خصــوص موانع موجود در مســیر توســعه 
انرژی های تجدیدپذیر هم اظهار کرد: یکی از موانع 

اصلی این است که باید از قوانین بالادستی موجود، 
بــه عنوان نمونه اصلاح الگــوی مصرف یا ماده ۱۲ 
قانــون رفع موانع و همچنین مــاده ۱9 قانون رفع 
آلایندگی بهــره گرفت.  وی با تاکیــد بر ضرورت 
استفاده از ظرفیت های بالادستی گفت: برای فعال 
شدن این کار، مجموعه هایی مانند سازمان برنامه و 

بودجه باید ردیف اعتباری ایجاد کند.
ســاتکین با بیان این که یکی از مشــکلات بر سر 
راه ســازمان برنامه و بودجه تامین منابع مالی برای 
قوانین بالادســتی اســت افزود: یکی از مهمترین 
قوانین بالادستی حمایتی، تبصره های دو و سه ماده 
۶۱ قانون اصلاح الگوی مصرف اســت که هیچ یک 
از این دو ماده بنیادی برای توســعه تجدیدپذیرها 
تاکنون فعال نشــده و سازمان برنامه و بودجه برای 

این کار ردیفی اختصاص نداده است.

 صنعتی که هنوز پانگرفته بود، 
با نوسانات ارزی از پا افتاد

نوســانات نــرخ ارزی موجب شــد تــا هزینه های 
ســامانه های خورشــیدی خانگی به شدت افزایش 
یابد و این امر موجب تضعیف صنعت تجدیدپذیری 

شد که تازه در کشور در حال توسعه بود.
جواد جعفــرزاده، مدیرعامل یکی از شــرکت های 
انرژی هــای تجدیدپذیر  ســازنده تجهیزات حوزه 
در لایــو اینســتاگرام انجمن صنعــت انرژی های 
تجدیدپذیر ایران با موضوع بررســی وضعیت حوزه 
سامانه های خورشــیدی کوچک مقیاس در کشور، 
آلودگی هوای کلانشــهرها و قطعی برق و مدیریت 
شــبکه توزیع را از چالش های این روزهای کشــور 
عنوان کرد و گفت: اســاس و بنیان سیاست توسعه 
تولید  مقیــاس  تجدیدپذیر کوچک  نیروگاه هــای 
و مصرف در محل اســت و با توســعه نیروگاه های 
کوچک و بزرگ مقیاس می توانیم تا 3۰ درصد برق 

مورد نیاز کشور را تامین کنیم.
وی با تاکید بر اینکه با توســعه این نوع نیروگاه ها 
می توان خستگی و بار بزرگی از دوش نیروگاه های 
ســیکل ترکیبی برداشــت، اظهار کرد: اجرای این 
سیاســت می تواند این انتظار را بــرآورد که دیگر 

شب های بدون برق نداشته باشیم.
جعفرزاده با اشــاره به مکاتبــات وزارت نیرو برای 
افزایــش خرید تضمینی بــرق تجدیدپذیر، یادآور 
شــد: با این تلاش ها تصمیم گرفته شــد که خرید 
تضمینی برق برای نیروگاه های تجدیدپذیر تا ۱۰۰ 
کیلــووات تا ۲۰ درصد افزایــش یابد، در حالی که 
هزینه های احداث نیروگاه های تجدیدپذیر نســبت 
به ســال 9۸ دو برابر شده اســت و این امر توجیه 
اقتصادی پروژه های این حــوزه را با چالش مواجه 
کرده اســت. این فعال صنعت تجدیدپذیر با اشاره 
به فعالیت شــرکت های تولیدکننده تجهیرات این 
حوزه و موفقیت آنها در تولید اینورترهای متصل به 
نیروگاه های کوچک مقیاس، تاکید کرد: با وضعیتی 
که در کشور ایجاد شده، صنعتی که هنوز در کشور 
پا نگرفته بود، از پا افتاد و ما نتوانستیم محصولات 

تولیدی را به بازار برسانیم.

عملیات پیش راه اندازی پالایشگاه نفت فوق سنگین قشم با ظرفیت 3۵ 
هزار بشکه در روز در فاز نخست، به فرمان رییس جمهور آغاز شد.

به گزارش ایســنا، با راه اندازی نهایی این پالایشــگاه در دو فاز 3۵ هزار 
بشکه ای، تولید قیر با کیفیت ایرانی در پایین ترین سطح تقطیر در فرآیند 
پالایشگاهی نفت خام فوق سنگین، صادرات قیر ایران به بازارهای هدف  
را به زودی با ابعادی گســترده تر عملیاتی خواهد کرد.   قاسم محمودی 
مدیرعامل پالایشگاه نفت فوق سنگین قشم در این خصوص گفت: عملیات 
پیش راه اندازی بزرگترین پالایشــگاه قیر کشور بدون حضور لایسنسور 
خارجی و تنها با اتکاء بر توان مهندســان داخلی محقق شده است. وی 

افزود: پالایشگاه نفت  خام فوق سنگین قشم با ظرفیت ۷۰ هزار بشکه در 
روز برنامه ریزی شده که در ۲ فاز مختلف و هر فاز 3۵ هزار بشکه ظرفیت 
داشــته باشد و این در حالی اســت که برای احداث این پروژه نزدیک به 
۱3۵ میلیون یورو از محل منابع ارزی کشور هزینه شده است.محمودی 
همچنین گفت: از این میزان ســرمایه گذاری حدود ۸۵ میلیون یورو از 
سوی صندوق توسعه ملی به این طرح اختصاص داده شده و الباقی هزینه 
ها برعهده شــرکت بوده است. نفت فوق سنگین نفتی است که همیشه 
صادر می شده است و مشتقاتش را کشورهای دیگر مورد استفاده قرار می 
دادند  وما بر اساس رهنمودهای مقام معظم رهبری در خصوص جلوگیری 
از خام فروشی و ایجاد ارزش افزوده از طریق تولید، تصمیم گرفتیم چنین 
پالایشگاهی را احداث کنیم.مدیرعامل پالایشگاه نفت فوق سنگین قشم 
افزود: نفت ســنگین درصد قیر بالایی دارد که ما آن  را در این پالایشگاه 
فرآوری و تولید کرده و برای بازار صادرات و یا اســتفاده داخلی آماده می 
کنیم.محمــودی با تصریح این که چنین طرحی تنها با به کار گرفتن فاز 
دوم خود به حداکثر سقف سود دهی می رسد گفت: در تدوام کار احداث 
فاز اول حدود ۲۰ درصد کارتاسیسات زیر بنایی در فاز دوم را هم  اجرایی 
کردیم. خوشبختانه منابع ریالی و ارزی این پروژه بزرگ  تامین شده و از 
این لحاظ دغدغه ای وجود ندارد و از سال آینده انتخاب پیمانکار به تدریج 
شروع شــده و کار فاز دو نیز به سرانجام خواهد رسید.وی اضافه کرد: تا 
کنون مبلغی حدود ۲۸۰ تا 3۰۰ میلیارد تومان نیز به صورت ریالی هزینه 
شده است و این در حالی است که بر اساس برآوردهای انجام شده، تولید 

نهایی این پالایشگاه در پایان  بازه بهره برداری از یک فاز معادل 93۵ هزار 
تن قیر در سال و ۶ میلیون و ۵۰۰ هزار بشکه نفت خام سبک خواهد بود.

مدیرعامل پالایشگاه نفت فوق سنگین قشم اظهار کرد: بر پایه  برآوردهای 
انجام شده تولید نهایی این پالایشــگاه در پایان بازه بهره برداری از یک 
فاز معادل 93۵ هزار تن قیر در سال و ۶ میلیون و ۵۰۰ هزار بشکه نفت 
خام ســبک خواهد بود.بر پایه اظهارات محمودی برای اجرای این طرح، 
مجوزهای مورد لزوم برای صادرات فرآورده های تولیدی این پالایشــگاه  
مورد پیگیری  قرار  گرفته و همچنین قرار است بخشی از نیاز بازار داخلی 
نیز از سوی محصولات این شرکت پاسخ داده شود. قرار است در طرح های 
توسعه ای این پالایشگاه با تعریف فاز 3 تبدیل نفت خام سبک تولیدی نیز 
به فرآورده های پایین دستی ارزش افزوده بیشتری خلق شود.حمیدرضا 
مومنی مدیرعامل سازمان منطقه ازاد قشم نیز در حاشیه این مراسم در 
پاســخ به پرسشی در خصوص اینکه سازمان متبوعش نسبت به  توسعه 
صنایع نفتی در قشــم چه اهدافی را دنبال می کند گفت: مطالعاتی که 
توسط کارشناســان داخلی و خارجی صورت گرفته است نشان می دهد 
قشم در بخش نفت و پتروشیمی ظرفیت های قابل توجهی دارد واگر نگاه 
ویژه ای روی این بخش داشته باشیم خواهیم دید که چه بسا این منطقه 
بتواند یک نقطه اســتراتژیک در بخش نفت و پتروشیمی تلقی شود.وی 
افــزود: ما هم اکنون در این مناطق ۱۷ میدان هیدرو کربوری در داخل و 
خــارج جزیره داریم که  ۴ میــدان آن  مورد بهره برداری قرار گرفته و از 

آن گاز استخراج می شود و به بندر عباس و نقاط دیگر منتقل می شود.

عملیات پیش راه اندازی پالایشگاه نفت فوق سنگین قشم آغاز شد

نفت سنگین ایران گران شد
جدیدترین گزارش ماهانه اوپک نشــان داد قیمت نفت سنگین 
ایران در ماه میلادی گذشــته شش دلار و 3۲ سنت معادل ۱۴.۷ 
درصد نسبت به نوامبر افزایش داشت.به گزارش ایسنا، قیمت نفت 
سنگین ایران در دسامبر برای دومین ماه متوالی افزایش پیدا کرد 
و به ۴9 دلار و ۲۰ سنت در هر بشکه رسید که در مقایسه با قیمت 
۴۲ دلار و ۸۸ سنت در نوامبر، شش دلار و 3۲ سنت معادل ۱۴.۷ 
درصد بالاتر بود.میانگین قیمت نفت سنگین ایران در سال ۲۰۲۰ 
به ۴۰ دلار و ۷۷ ســنت در هر بشکه در مقایسه با ۶۱ دلار و ۸۵ 
سنت میانگین قیمت سال ۲۰۱9 رسید.ارزش سبد نفتی اوپک در 
دسامبر به ۴9 دلار و ۱۷ سنت در هر بشکه رسید و در مقایسه با 
۴۲ دلار و ۶۱ سنت در نوامبر، شش دلار و ۵۶ سنت معادل ۱۵.۴ 
درصد رشد داشت که بزرگترین رشد ماهانه از فوریه سال ۲۰۲۰ 
بود. این شاخص برای دومین ماه متوالی تحت تاثیر قیمتهای بالاتر 
گریدهای نفتی مربوط در بحبوحه نشانه های بهبود عوامل بنیادین 
بازار نفت رشد کرد.میانگین ارزش سبد نفتی اوپک در سال ۲۰۲۰ 
به ۴۱ دلار و ۴۷ سنت در هر بشکه رسید که در مقایسه با میانگین 
قیمت ۶۴ دلار و چهار ســنت در سال ۲۰۱9 به میزان ۲۲ دلار و 
۵۷ ســنت معادل ۲۵.۲ درصد کاهش سالانه داشت و پایینترین 
میانگین قیمت سالانه از سال ۲۰۱۶ بود.طبق گزارش منابع ثانویه، 
تولید نفت اوپک متشکل از ۱3 کشور در دسامبر به ۲۵.3۶ میلیون 
بشــکه در روز رسید که ۰.۲۸ میلیون بشکه در روز  در مقایسه با 
نوامبر افزایش داشــت. تولید نفت به طور عمده در لیبی، عراق و 
امارات متحده عربی افزایش پیدا کرد و در نیجریه، کنگو و آنگولا 
کاهش داشــت. تولید نفت ایران ۲۰ هزار بشــکه در روز افزایش 

داشت و به ۲.۰۰۲ میلیون بشکه در روز رسید.

قبض آب ۳ میلیون و ۹۰۰ هزار 
مشترک رایگان می شود

معاون راهبری و نظارت بر بهره برداری آبفای کشــور گفت: انتظار 
می رود پس از اجرای طرح آب امید و تشــویق مشترکان بتوانیم 
مصرف را تا ۱۰ درصد کاهش دهیم. از مجموع مشــترکان، حدود 
۱۵ درصد که شــامل 3 میلیون و 9۰۰ هزار مشترک است شامل 
این طرح هســتند. به گزارش ایسنا، حمیدرضا کشفی در حاشیه 
بیستمین نمایشگاه بین المللی صنعت برق و شانزدهمین نمایشگاه 
بین المللی صنعت آب و تاسیسات آب و فاضلاب ایران در نشستی 
خبری در پاســخ به ایســنا در خصوص جزییات طرح آب امید، 
اظهار کرد: بر اســاس این طرح که از اول دی ماه پیاده سازی شده، 
کسانی که یک سوم الگو مصرف داشته باشند از هرگونه پرداخت 
آب بها معاف هستند، اظهار کرد: آئین نامه های مربوط به این طرح 
تدوین و صادر شده اســت. وی افزود: در طرح آب امید، بر اساس 
الگوی مصرف کسانی که ۱۵ متر مکعب مصرف داشته باشند، به 
عنــوان خوش مصرف، دو برابر این رقــم پرمصرف و بیش از آن به 
عنوان بد مصرف تلقی می شــوند. در این طرح، تمامی مشترکان 
بویژه پرمصرف و بد مصرف که در دوره های گذشته مصارف بالایی 
داشتند به صورت خاص شناسایی شده و به این مشترکان اطلاع 
رســانی صورت می گیرد. به این دسته از مشــترکان روش های 
کاهش مصرف اطلاع رسانی می شود و اطلاعات و تخصص شرکت 
ها در رابطه با روش های کاهش مصرف در اختیار کلیه مشترکان 
قــرار خواهد گرفت.  معاون راهبری و نظارت بر بهره برداری آبفای 
کشور درباره افزایش تعرفه ها برای مشترکان پرمصرف و بد مصرف 
گفت: اکنون تعرفه ها به صورت پلکانی اســت. وقتی به طور مثال 
۴۵۰ تا ۵۰۰ تومان تعرفه آب بها اســت، این رقم متوسط است و 
الگوی مصرف بین ۱۸۰ تا ۲۰۰ تومان محاســبه و برای مشترکان 
پرمصرف و بد مصرف مبلغ مازاد، تقســیم تعرفه به صورت پلکانی 
اعمال می شود.   به گفته کشفی اجازه داده شده ۲۰ تومان از این 
رقم که جریمه نیســت در جاهایی مصرف شود که مقاصد آن هم 
در قانون مشخص شده اســت. گرچه دنبال این هستیم که برای 
بالانس درآمد ناشــی از آب امید که حــدود ۲۰۰ میلیارد تومان 
کاهش درآمد خواهیم داشت، کار به گونه ای باشد که بیش از این 
ضرر ندهیم چرا که شــرکت های آب و فاضلاب ضررده هستند  و 
کمک هایی را باید  از دولت بگیرند.وی با بیان اینکه اصلاح تعرفه 
برای مشترکان بد مصرف و پرمصرف است، یادآوری کرد: رقم ۲۰ 
تومان مختص امسال نیست و سال های سال در بودجه وجود دارد 
و در ســال گذشته ۱۵ تومان بود. این رقم پیشتر از مشترکان آب 
شهری گرفته می شد که امسال مجلس مصوب کرد برای مشترکان 
بالای الگوی مصرف باشد. این پول به خزانه  واریز و برای آبرسانی 
به روستاها و عشایر تخصیص داده می شود. نام این جریمه نیست 
بلکه عوارضی است که از مشــترک شهری در سال های گذشته 
گرفته می شد و امسال مجلس مصوب کرد از مشترکان شهری با 
مصرف بالای الگوی مصرف گرفته شود. این رقم به عنوان عوارض 
در قبوض تعیین می شود. معاون راهبری و نظارت بر بهره برداری 
آبفای کشور با بیان این که در شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور 
دنبال شفاف سازی نحوه اخذ آب بها هستیم و در سیستم ما کاملا 
مشخص است گفت: وقتی قبوض الکترونیکی می شود به آنهایی 
که معافیت کامل می گیرد و کسانی که برای آنها تعرفه های بیشتر 

اعمال می شود اطلاع رسانی خواهد شد. 

۱۳ درصد آب کشور در شبکه 
توزیع هدر رفت

یک مقام مسئول گفت: در ســال های گذشته میزان هدررفت 
آب در شبکه توزیع کشور 3۰ درصد بوده که اکنون ۱3 درصد 
اســت. به گزارش وزارت نیرو، علی ســیدزاده، مدیرکل روابط 
عمومی و ارتباطات مردمی شــرکت مهندســی آب و فاضلاب 
کشور در کارگروه بررسی آب امید و مدیریت مصرف، هدررفت 
آب را بــه صورت واقعی و ظاهری تقســیم بندی کرد و گفت: 
در حــال حاضر در بیش از ۱۱۰۰ شــهر منطبق بر ســند آب 
کشــور، میزان آب توزیعی در شبکه رصد می شود. در سال 9۸ 
از مجموع ۶ میلیارد و ۴۰۰ میلیون متر مکعب آب تولیدی در 
شــبکه آب شهری یک میلیارد و ۶۰۰ میلیون متر مکعب برای 
شــرکت آب و فاضلاب درآمدی نداشته است.وی ادامه داد: در 
ســال 9۸، ۲۵.۴ درصد آب در شــبکه توزیع هدر رفته که ۱3 
درصد آن در بخش واقعی بوده است. میزان ۴۰ و ۵۰ درصدی 
هدررفت آب آمار غیر واقعی اســت. در سال های گذشته میزان 
هدررفــت آب 3۰ درصد بوده که اکنون ۱3 درصد اســت.این 
مقام مسئول با بیان اینکه به دلیل شرایط فرهنگی و اجتماعی 
و اقتصادی بخشــی از مردم به سمت انشــعاب های غیر مجاز 
می روند، افزود: بخشــی از درآمدها به دلیل این انشــعاب ها از 
دست می رود. این انشــعاب ها اجازه نمی دهند که میزان رصد 

دقیق و واقعی باشد و منجر به هدررفت واقعی آب می شود.

پتانسیلایجاد120هزارمگاوات
ظرفیتجدیددرحوزهتجدیدپذیرها

انرژی

مدیر امور فنی شــرکت نفت فلات قــاره ایران از 
افزایش ذخایر نفت درجای کشور در میادین نفتی 
خلیج فارس خبر داد. به گزارش صدا و سیما، علی 
خواجــوی، گفت: پس از مطالعات انجام شــده در 
۴ میدان بهرگان ســر، هندیجان، نوروز و ابوذر که 
همگی در آب های خلیج فارس قرار دارند، بیش از 
۷۴۰ میلیون بشکه نفت به ذخایر نفت کشور اضافه 
شد. وی افزود: با توجه به ضریب بازیافت این میادین، 
۲۱۷ میلیون بشکه نفت این میادین قابل استحصال 
است که اگر قیمت هر بشکه نفت را ۴۵ دلار در نظر 
بگیریم، معادل ۱۰ میلیارد دلار به ارزش منابع قابل 
استحصال میادین نفتی فلات قاره ایران افزوده شده 
اســت.مدیر امور فنی شرکت نفت فلات قاره ایران 
با بیان اینکه این میزان نفت با فناوری های کنونی 
قابل برداشت است، ادامه داد: به منظور برداشت این 
نفت باید حفاری های جدیدی انجام شود که برنامه 
ریزی های لازم انجام شده و در سال آینده کار تولید 

از این مخازن انجام می شود. با برنامه ریزی های انجام 
شده و برداشت از ذخایر جدید، ظرفیت تولید نفت 
ایران در میادین واقع شده در خلیج فارس به بالای 
۴۲۰ هزار بشکه در روز می رسد.این مقام مسئول 
با بیــان اینکه این مطالعات به صورت کوتاه مدت، 
انجام شده است، اظهار داشت: اگر چه قرار بود این 
مطالعات در مدت ۶ ماه به اتمام برسد، اما با توجه 
به محدودیت های اعمال شده ناشی از شیوع ویروس 
کرونا با تمهیدات انجام شده این مطالعات در مدت 

9 ماه به اتمام رسید.

افزایش ذخایر نفت ایران در آب های خلیج فارس

نائب رئیس کمیسیون انرژی مجلس تاکید کرد: 
با توجه به تحریم های موجود و فشــار حداکثری 
با اقدامات و نواوری شــرکت نفــت فلات قاره و 
پایانه های نفتی ایران تمام برنامه های دشمن برای 
جلوگیری از صادرات نفت ناکام خواهد ماند.موسی 
احمدی، نماینده جنوب استان بوشهر در حاشیه 
بازدید از جزیره خارگ با تســلیت به مناسبت فرا 
رسیدن ایام فاطمیه اظهار کرد: یکی از برنامه های 
اصولی و اساســی کمیسیون ها در مجلس بازدید 
از مناطقی است که زیرمجموعه وزارتخانه مرتبط 

باکمیســیون ها ی تخصصی است.وی با تاکید بر 
نگاه حمایتی به تکمیــل پروژه های نفتی خارگ 
ادامــه داد: ایــن بازدیدها ثمرات و ســود زیادی 
دارد که باعث تقویت روحیه کارکنان و بررســی 
مشکلات و آســیب های آنان از نزدیک می شود.

نائب رئیس کمیسیون انرژی مجلس افزود: یکی 
از اســتراتژی های مهم ما در این بازدید انعکاس 
موقعیت استان بوشــهر و خصوصا جزیره خارک 
به عنوان منبع و منشا صادرات بوده است.احمدی 
بیان کرد: با توجه به تحریم های موجود و فشــار 
حداکثری با اقدامات و نواوری که ما امروز در پایانه 
های نفتی ایران و شــرکت نفت فلات قاره دیدیم 
تمام برنامه های دشمن برای جلوگیری از صادرات 
نفت ناکام خواهد ماند.نائب رئیس کمیسیون انرژی 
مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: روزی خواهد 
رسید که کشورهای معاند تسلیم اراده قوی مردم 

عزیز ما مخصوصا نخبگان صنعت خواهد شد.

دشمن برای جلوگیری از صادرات نفت ناکام خواهد ماند
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اخــبــار  

وزیر امــور اقتصاد و دارایــی هرگونه دخالت دولت 
برای قیمت گذاری دستوری را رد کرد و گفت: نباید 
نوســانات بازار سرمایه که در تمامی اقتصادها امری 

طبیعی است را از چشمان دولت دید.
فرهاد دژپسند روز پنجشــنبه در حاشیه بازدید از 
واحدهای صنعتی شهرســتان آمل در مازندران به 
خبرنگار ایرنا گفت: دولت همــواره قائل به گردش 
آزاد ســرمایه در بازار بورس بــوده و از دخالت در 
این مســئله پرهیز کرده اســت. وی بــا بیان اینکه 
قیمت گــذاری کالاها در بورس بر اســاس ضوابط و 
قوانین شــورای عالی بورس انجام می شــود تاکید 
کرد: این مســئله منجر به پویایی هرچه بیشتر بازار 
سرمایه نیز خواهد شد. وزیر اقتصاد و دارایی بر عدم 
دخالت دولتــی در قمیت گــذاری کالاهای بورس 
اشاره کرد و افزود: البته دولت نقش نظارتی خود بر 
بازار سرمایه و تمامی بازارها برای جلوگیری از فساد 

را کنار نخواهد گذاشت. 
وی در مورد فروش سهام فولادی ها و پالایشی نیز 
گفت: تمامی قیمت گــذاری این کالا و محصولات 
خــارج از دخالــت دولت انجام شــد و نوســانات 
موجــود در بــازار را نباید از چشــمان دولت دید. 
وزیــر اقتصــاد و دارایی همچنین درباره شــایعات 
مبنــی بر تامین بودجه کشــور از محل بازار بورس 
نیز تاکید کرد: دولت هیچگاه به دنبال دســتکاری 
 بورس برای تامین بودجه نبوده و این مســئله ریشه 
در واقعیــت ندارد. دژپســت همچنیــن گفت: اما 
بخشــی از بودجه ســال آینده دولت باید از محل 
واگذاری شــرکت های دولتی تامین شود که دولت 
به جای فروش آزاد به دنبال فروش این شــرکت ها 
در بازار بورس اســت. وی با اشــاره به اینکه حدود 
9۵ هــزار میلیارد تومــان از بودجه ســال ۱۴۰۰ 
باید از محل واگذاری شــرکت هــای دولتی تامین 
شــود افزود: قیمت گذاری شــرکت هــای دولتی 
 نیز بر اســاس ضوابــط و تصمیمات شــورای عالی 
بورس انجام می شــود.وزیر اقتصاد و دارایی تاکید 
کرد: واگذاری شــرکت های دولتی در بورس لزوما 
به صورت شــناور نیســت و ممکن است به صورت 

بلوکی باشد. 
دژپســند گفت: واگذاری بلوکی شــرکت ها در بازار 
ســرمایه هم برای تقویت بورس موثر اســت و هم 
از ایجــاد برخی رانــت در تملک این شــرکت ها 
 جلوگیری خواهد کرد به علاوه اینکه مســبب رشد 
بورس نیز هســت.وزیر امور اقتصــاد و دارایی روز 
پنجشنبه طی سفری به استان مازندران از چندین 
واحــد تولیدی و صنعتی شهرســتان آمــل بازدید 
 کــرد و مشــکلات تولیــد کننــدگان را از نزدیک 

مورد بررسی قرار داد.

پرونده برنج مازندران برای رفتن به بورس 
کالا در دست بررسی است

وزیر اقتصاد و دارایی گفت که پرونده برنج مازندران 
برای عرضه در بورس کالا در دســت بررســی است 
ولی نیازمند کار همه جانبه برای تطبیق با شــرایط 
بازار سرمایه است.دکتر فرهاد دژپسند روز پنجشنبه 
در بازدیــد از پایانه بین المللــی صادرات برنج آمل 
در جمع خبرنــگاران افزود : پرونده و درخواســت 
ورود برنج مازندران به بازار بورس کالا به ســازمان 
بورس کشــور ارجاع شده است تا جوانب آن بررسی 
شــود. وی گفت : وزارت اقتصاد با ورود برنج به بازار 
بورس موافق است و از آن حمایت می کند ، اما این 
موضوع نیازمند بررسی دقیق و کار کارشناسی است 
که روند آن آغاز شده و اکنون در حال بررسی همه 
جانبه اســت. دژپسند افزود : خوشــبختانه بررسی 
های اولیه صورت گرفته و حتی کارشناســان بورس 
نیــز از پایانه بین المللی صــادرات برنج آمل بازدید 
کردندکــه رضایت آنهــا را نیز در پی داشــت.وزیر 
اقتصاد و دارایی ورود برنج به بازار بورس را نیازمند 

طــی مراحل متعــدد و همچنین در نظــر گرفتن 
متغیرهای مهم دانســت و گفت : در مرحله نخست 
باید جهاد کشــاورزی به این موضوع ورود کند.  وی 
با بیان اینکه بورس کالا دارای ویژگی هایی است که 
باید محصول برنج خود را با آن سازگار کند ،افزود : 
یکی از این مباحث کیفیت اســت که سازمان جهاد 
کشــاورزی باید در این مورد ورود کند تا برنج مورد 
نیاز با کیفیت مورد نظر مطابق با استانداردهای لازم 
بورس تامین شود.دژپسند همچنین میزان توزیع را 
یکی از دغدغه ها و الزامات ورود برنج به بازار بورس 
دانست و گفت : تولید و عرضه برنج باید به استاندارد 
ثابتی برســد و این تعهد داده شود که میزان عرضه 

برنج نوسان نخواهد داشت.
 وی تعهد تولید و عرضه برنج در بازار بورس را یکی 
از مهم ترین دغدغه کارشناســان این بازار برشمرد 
و افزود : لازم اســت پایانه صادراتی برنج مازندران 
مقدار مستمر و ثابتی را برای عرضه برنج پیش بینی 
کند تــا در آینده به جایگاه خــود در بازار بورس و 
همچنین ســرمایه گذاران آسیب نزند. وزیر اقتصاد 

یکــی دیگر از الزامات ورود برنــج مازندران به بازار 
ســرمایه و همچنین جلوگیــری از واردات برنج را 
تولید متنوع آن دانست و اظهار داشت : برنج کشور 
به خصوص مازنــدران به دلیل تقریبا تک محصولی 
و کیفیت مرغوب قیمتی بسیار بالا دارد که فقط در 
سبد قشر خاصی قرار می گیرد. لازم است کشاورزان 
اقشار دیگری را نیز در نظر بگیرند و برای جلوگیری 
از واردات برنــج محصولات خــود را متنوع کنند تا 
بر سر ســفره طیف گسترده ای از مصرف کنندگان 

قرار بگیرد. 
ژپســند تاکید کرد : زیرســاخت های خوبی برای 
صادرات و همچنیــن ورود برنج مازندران به بورس 
بویژه از طریق پایانه صادراتی برنج آمل مهیا شــده 
است که امیدواریم در کوتاه مدت این زیرساخت ها 
با تمام ظرفیت اســتفاده شــود. مازندران با داشتن 
۲3۰ هزار هکتار زمین شــالیزاری ، سالانه بیش از 
یک میلیون تن برنج ســفید تولیــد و وارد بازار می 
کنــد . این میزان بیش از ۴۰ درصد نیاز کشــور به 

برنج را تشکیل می دهد.

 معاون امور بانکی، بیمه و شرکت های دولتی وزارت 
امور اقتصادی و دارایی با اشــاره به راه اندازی سفته 
الکترونیکی در سال گذشــته توسط این وزارتخانه، 
از پرداخــت ۷۰ هــزار فقره تســهیلات کرونایی با 
استفاده از همین فناوری خبر داد.به گزارش وزارت 
اقتصاد، عباس معمار نژاد در ششمین رویداد بزرگ 
فناوری های مالی ایران افزود: در آینده نزدیک، کل 

ســفته های بانکی، الکترونیکی خواهند شد و دیگر 
سفته کاغذی نخواهیم داشت.وی با بیان اینکه توجه 
به تحول دیجیتال و اقتصاد هوشمند در حال حاضر 
از یک انتخاب گذشته و تبدیل به اجبار شده است، 
گفت: بدون توجه به فناوری های نوین و دیجیتال، 
دیگر امکان رقابت در بازار، به ویژه بازار های مالی را 
نخواهیم داشــت.معمارنژاد اظهار داشت: این مساله 

فقط یک موضــوع فناورانه نیســت و تحقق تحول 
دیجیتال و اقتصاد هوشــمند نیاز به تغییر پارادایم 
فکری و فرهنگی در اداره ســازمان ها و شــرکت ها 
دارد.وی، اقتصاد هوشــمند و تحول دیجیتال را یک 
»ابر فرصــت« عنوان کرد که باید از آن برای اصلاح 
مدل کســب و کار نظــام بانکی به نحوی اســتفاده 
کنیم که دیگر شــعبه محور نبوده و بتوان در فضای 
دیجیتال و بر مبنای ابزارهای هوشمند خدمات خود 
را به مشــتریان ارائه کرد.  این مســوول اعلام کرد: 
وزارت اقتصــاد بــه دنبال تدوین یک »اســتراتژی 
فراگیری مالی« اســت  کــه می گوید همه مردم در 
اقصــی نقاط کشــور، باید به خدمات مالی شــامل 
خدمــات بانکی، بیمه ای و بازار ســرمایه، به راحتی 
دسترســی داشته باشند. وی یادآور شد: تعداد ۷۵۰ 
روستا از یک استان کشور، بیش از ۱۷۰ کیلومتر با 
نخستین شعبه نظام بانکی فاصله جغرافیایی دارند، 
آیــا منصفانه اســت آنان هر بار این مســیر را برای 
دریافت خدمات بانکی بروند؟ و آیا درست است برای 
هر یک شــعبه بانکی ایجاد کنیم؟ پاسخ صحیح آن 
است که باید خدمات بانکداری را روی موبایل و ابزار 

های هوشــمند به انها ارائه کنیم تا بتوانند استفاده 
کنند.معمارنژاد اظهار داشت: مجمع جهانی اقتصاد 
در گزارشی می گوید، شیوع ویروس کووید ۱9 پنج 
ســال تجارت الکترونیک را در جهان جلو انداخته و 
ارزش شــرکت های برتر فناوری اطلاعات در دنیا و 
آمریکا، فقط ســه هــزار و ۴۰۰ میلیارد دلار پس از 
کرونا افزایش یافته است.وی، همچنین از افزایش ۲۵ 
درصدی تعداد کاربران فعال در بانک داری دیجیتال 
و افزایش ۲۰۰ درصدی ثبت نام در اپلیکیشــن های 
موبایلــی  در سراســر جهان خبــر داد و گفت: 3۵ 
درصد از مشــتریان نیز استفاده از بانک داری آنلاین 
را پس از کرونا گســترش دادند و حتی  بخش هایی 
از جامعــه مثل ســالمندان که فکــر نمی کردیم از 
ابزار های هوشــمند اســتفاده کنند، نیز به آن روی 
آوردند.معاون وزارت اقتصاد یادآور شد:  پارسال ۷9 
درصــد تراکنش ها در بانک ملــی غیرحضوری بوده 
 که این رقــم در خاتمه ماه گذشــته به 9۲ درصد

افزایش یافته اســت. وی همچنیــن از افزایش ۲۴ 
درصدی تعداد تراکنش های غیرحضوری بانک سپه 

پس از شیوع این بیماری خبر داد.

وزیر اقتصاد تاکید کرد: برنج مازندران در راه بورس کالا

نوساناتبازارسرمایهرانبایدازچشمدولتدید!

معاون وزیر اقتصاد: 7۰ هزار تسهیلات کرونایی با سفته دیجیتالی پرداخت شد

کاهش ۲۰ درصدی ارزش معاملات 
بورس مازندران

بورس منطقه مازندران برای سومین هفته متوالی روند عقب نشینی 
را در پیــش گرفت و طی هفته جــاری کاهش ۲۰ درصدی ارزش 
معاملات را تجربه کرد. به گزارش ایرنا، فعالان بازار بورس مازندران 
این هفته ۱۸9 میلیون و 9۶3 هزار و ۵۴ سهم خرید و فروش کردند 
که نسبت به هفته گذشته از نظر تعداد کاهش ۵۱ میلیونی داشت.  
همچنین ارزش معاملات هفتگــی بورس منطقه ای مازندران این 
هفته به رقم ۲ هزار و ۶۲۴ میلیارد ریال رســید که نسبت به هفته 
گذشــته کاهش ۲۰ درصدی داشت. هفته گذشته سه هزار و ۲۷۶ 
میلیارد ریال سهام در این بازار خرید و فروش شده بود. این هفته بار 
دیگر کفه ترازوی معاملات به سمت فروش سنگین بود و ۵۸ درصد 
ارزش معاملاتی بازار به فروش سهام اختصاص داشت. به عبارت دیگر 
از کل ارزش معاملاتــی هفته یک هزار و ۵۱3 میلیارد ریال مربوط 
به فروش و یکهزار و ۱۱۱ میلیارد ریال درســبد خرید بود. ســهام 
شــرکت های صندوق سرمایه گذاری اعتماد آفرین پارسیان، بیمه 
اتکای ایرانیان، سیمان بافران و کلر پارس بیشترین ارزش معاملاتی 
بازار سرمایه مازندران را به خود اختصاص دادند. شاخص سهام نیز 
برای سومین هفته متوالی عقب نشینی کرد و ریزش ۸۰ هزار و ۸۸۱ 
واحدی داشــت که و در پایان روز کاری هفته در پله یک میلیون و 
۲۲9 هزار و ۸۷۴ واحد متوقف شد.  در حال حاضر بدون احتساب 
سهامداران عدالت ، حدود 3۰۰ هزار نفر سرمایه گذار مازندرانی در 

بورس فعال هستند.

بهبود بازارهای نوظهور موجب افزایش 
تقاضای جهانی برای طلا می شود

بر اســاس گزارشــی از شــورای جهانی طــلا )WGC(، بهبود 
اقتصــادی در بازارهای نوظهور از تقاضــای جهانی برای طلا در 
ســال ۲۰۲۱ پشتیبانی خواهد کرد. به گزارش خبرگزاری تسنیم 
به نقل از خبرگزاری تاس، بر اساس گزارشی از شورای جهانی طلا 
)WGC(، بهبود اقتصادی در بازارهای نوظهور از تقاضای جهانی 
برای طلا در سال ۲۰۲۱ پشتیبانی خواهد کرد.شورای جهانی طلا 
همچنین پیش بینی کرد که تولید طلا نیز ممکن اســت پس از 
کاهش در سال ۲۰۲۰ افزایش یابد. براساس این گزارش، سرمایه 
گذاری در طلا به خوبی پشتیبانی خواهد شد در حالی که مصرف 
جهانی طلا بایــد از بهبود اقتصادی مداوم به ویژه در بازارهای در 
حال ظهور بهره مند شود. شورای جهانی طلا گفت: سرمایه گذاری 
در طلا به نرخ بهره و تورم واکنش نشان خواهد داد. علاوه بر این، 
تقاضای بانک های مرکزی برای طلا همچنان ادامه خواهد داشت 
چرا که آنها طلا را همچنــان در ذخایر بین المللی خود قرار می 
دهند ، که این امر همراه با نرخ بهره بانکی پایین، جذابیت طلا را 
حفظ می کند.شورای جهانی طلا همچنین تاکید کرد که طلا به 
یکی از سودآورترین دارایی های اصلی در سال ۲۰۲۰ تبدیل شده 
است و انتظار می رود تولید طلا در سال جاری پس از کاهش در 

سال ۲۰۲۰ افزایش یابد.

مجلس یارانه ارز ۴۲۰۰ را از دلالان 
پس می گیرد و به مردم می دهد

عضو کمیسیون امور داخلی مجلس گفت: مجلس به دنبال حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی کالاهای اساســی در بودجه ۱۴۰۰ می باشد و 
منابع حاصل از حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی باید به صورت مستقیم به 
خود مردم پرداخت شود. احمد علیرضابیگی، عضو کمیسیون امور 
داخلی کشور و شوراهای مجلس درگفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
خبرگزاری تسنیم درباره حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی گفت: حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی و تخصیص منابع حاصل از آن بدون واسطه به مردم 
ایده منطقی و قابل قبول است. وی ادامه داد: درحال حاضر منافع 
حاصل از ارز ۴۲۰۰ تومانی به واردکننده ها و دلالان می رســد و 
مردم از یارانه این بخش اســتفاده نمی کنند. نماینده مردم تبریز 
در ادامه تصریح کرد: مجلس به دنبــال حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
کالاهای اساسی در بودجه ۱۴۰۰ می باشد. امیدواریم دولت هم در 
این زمینه همراهی کند. منابع حاصل از حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
باید به صورت مستقیم به خود مردم پرداخت شود. علیرضابیگی با 
اشاره به حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی دارو گفت: ارز ۴۲۰۰ تومانی دارو 
باید حذف و مابه التفاوت آن با ارز آزاد به صورت ریالی به بیمه ها 
باید پرداخت شــود تا بیمه ها از مصــرف کننده های واقعی دارو 
حمایت کنند. وی در پایان تصریح کرد: بیمه های خدمات درمانی 
هم باید تقویت شــوند و با منابع مالی حاصل از حذف ارز ۴۲۰۰ 

تومانی باید پوشش دارویی خود را گسترده تر کنند.

فناوری های نوین حوزه مالی، 
ضرورت نظام بانکی است

امروزه فناوری اطلاعات و فناوری های نوین حوزه مالی و پرداخت، 
یکی از ضرورت های صنعت بانکی است که باید مورد توجه ویژه ای 
قرار گیرد. به گزارش روابط عمومی بانک رفاه کارگران، اسماعیل 
لله گانی مدیر عامل این بانک، دبیر جشــنواره چهره های ماندگار 
و یکی از اعضای گروه انتخاب چهره ها، در ششــمین نمایشــگاه 
تراکنش ایران که با حضور، معمار نــژاد معاون امور بانکی، بیمه 
و شــرکت های دولتی وزارت امور اقتصادی و دارایی،  محرمیان 
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی، مدیران عامل و مسئولان 
ارشد تعدادی از بانک های دولتی و خصوصی، شرکت های فعال 
حوزه فناوری های نوین مالی و متخصصان این عرصه، برگزار شد، با 
بیان این مطلب گفت: امروزه فناوری اطلاعات و فناوری های نوین 
حوزه مالی و پرداخت یکی از ضرورت های صنعت بانکی شــده و 
لازم اســت که فعالان این عرصه نگاهی جدی و کارشناســانه به 
تحولات و پیشرفت های این حوزه داشته باشند.دبیر این جشنواره 
با تشریح فرایند انتخاب چهره های ماندگار و مدیران موثر فناوری 
و پرداخت افزود: این اقدام ارزشمند مرکز فابا حائز اهمیت فراوان 
است و تقدیر از مدیرانی که سال های متمادی منشاء خدمت و اثر 
در حوزه مالی و بانکی بوده اند می تواند گوشه ای از زحمات این 
فعالان و پیشکسوتان را جبران کند. مدیرعامل بانک رفاه کارگران 
از تمامی فعالان و پیشکسوتان حوزه صنعت بانکی و فناوری های 
الکترونیک قدردانی کرد و خاطر نشــان ســاخت: هیأت داوران 
انتخاب چهــره های ماندگار را با نهایت دقــت و ظرافت و دقیقاً 
منطبق با اصــول، موازین و چارچوب های معین، انجام داده اند و 
امتیازهای کســب شده به صورت علمی و با حساسیت فراوان در 

نظر گرفته شده است.

بانک،بیمه،بورس

رئیــس کل بانک مرکــزی نوشــت: انتظارم از 
فعالین سیاســی این اســت، رقابتهای حزبی و 
جناحی خود را به تلاشــهای بانک مرکزی برای 
بهبود شــرایط اقتصاد و اســتفاده از فرصتهای 
بین المللی برای خنثی ســازی و کاهش تحریم 
و تقویــت ارزش پــول ملــی وصــل نکنند. به 
گــزارش خبرگزاری تســنیم، عبدالناصر همتی 
رئیس کل بانک مرکزی در یادداشــت جدیدی 
نوشــت: این روزها، درخصوص روند کاهشــی 
نرخ ارز، بر اســاس دیدگاههای سیاسی، تحلیل 
های مختلــف ارائه و قضاوت هــای خاص می 
 شــود.روند نرخ ارز، بر اســاس مبانــی بنیادی 

بازار شکل می گیرد.
 لذا، بر اســاس آنچه طی دوسال و نیم گذشته 
شــاهد آن بودیــم، فشــار ناشــی از تحریمها، 
خصوصاً تشــدید انتظــارات، در افزایش قیمت 
ارز مؤثر و تعیین کننده بوده اســت. لذا انتظار 

میرود با فروکش کردن انتظــارات، نرخ ارز نیز 
به ســمت تعــادل و ارزش اقتصادی آن حرکت 
بکنــد . همانگونه که ریاســت محترم جمهوری 
تأکید کردند با دسترســی بهتــر بانک مرکزی 
به منابع مســدودی خود و نیز شرایط پیش رو، 
امکان مدیریت مؤثرتر دربازار ارز، در راســتای 
اهداف کلان بانک مرکزی، فراهم می شــود. در 
این میان، حفظ قدرت رقابت پذیری اقتصاد، به 
همراه صیانت از ذخایر ارزی ، برای بانک مرکزی 

اهمیت دو چندان دارد.

کاهش نرخ ارز حاصل تلاش بانک مرکزی است

به دنبال پیشنهاد وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
به شورای عالی رفاه و تامین اجتماعی، این شورا 
در مصوبه ای با  نقل و انتقال حق بیمه با کســور 
بازنشستگی از صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، 
روستاییان و عشایر به سایر سازمان ها و صندوق 

های بازنشستگی یا برعکس موافقت کرد.
به گــزارش وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، 
برپایه این مصوبه  بــه منظور هماهنگی در نقل 
و انتقال حق بیمه با کســور بازنشســتگی بین 
صندوق های بازنشســتگی کشــوری و به استناد 

تبصره )۲( بند الف ماده )۵۷( قانون احکام دائمی 
برنامه های توسعه کشور- مصوب سال 9۵- نقل و 
انتقال حق بیمه با کسور بازنشستگی از صندوق 
بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر به 
ســایر ســازمان ها و صندوق های بازنشستگی یا 

برعکس امکان پذیر است.
بر اســاس مصوبه شــورای عالی رفــاه و تامین 
اجتماعی، در صورت اشــتراک و بیمه پردازی نزد 
صندوق بیمــه مقصد در زمان ارائه درخواســت 
بیمه شــده و در چارچــوب ضوابط قانونی حاکم 
بر صنــدوق بیمه مقصد، با لحاظ تاثیر ســوابق 
منتقله در میزان مستمری و شرایط احراز و برای 
بهره مندی از مزایا و تعهدات بلندمدت و همچنین 
رعایت چگونگی محاسبه و پرداخت مابه التفاوت و 
سایر موارد مربوطه بر اساس قانون نقل و انتقالات 
حق بیمه یار بازنشســتگی- مصوب سال ۶۵- و 

آیین نامه اجرایی مربوطه انجام می شود.

انتقال حق بیمه صندوق روستاییان به سایر صندوق ها ممکن شد
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نماینده مردم شهرستان دامغان در مجلس شورای 
اســلامی بــا انتقــاد از تاخیر در واگــذاری برخی 
پروژه های مســکن مهر گفت: در دامغان، ۵3 واحد 
مســکن مهر  متعلق به خانوارهای تحت پوشــش 
بهزیســتی اســت که ۱3 سال از ســاخت آن می 
گذرد و روز به روز فرسوده می شود اما تحویل داده 

نمی شوند.
علی اکبر علیزاده در نشست شورای حمل و نقل و 
مسکن اســتان سمنان که با حضور وزیر راه برگزار 
شد اظهار کرد: این واحدهای مسکونی معضلاتی را 
برای مردم ایجاد کرده اســت و ظاهرا رفع مشکل 
تنها از طریق مســوولان در مرکز ممکن اســت لذا 

انتظار می رود هرچه ســریع تر این مشکل مردم نیز 
مرتفع شود.

وی به برخی مشــکلات شهرستان دامغان در حوزه 
راه پرداخت و افزود: ساخت و تکمیل جاده گلوگاه 
به دامغان کار بســیار خوبی بود که خوشــبختانه 
مورد توجه وزارت راه نیز قرار گرفت و امروز بخش 
جنوبــی آن )دامغان تا معلمــان(  زیر بار ترافیکی 
قــرار دارد و لحظه به لحظه تریلی های حمل بار از 
آن عبور می کنند اما مشکل این محور آن است که 
وقتــی رانندگان تریلی به دامغان می رســند دیگر 
جاده ای برای حضور آنها در شــمال وجود ندارد و 

لذا سردرگم می شوند.
  ایــن نماینده مجلس خاطرنشــان کرد: مشــکل 
جاده دامغان به معلمان این اســت که شرایط زیر 
بار ترافیک رفتن را ندارد و دلیل آن هم فقط ســه 
کیلومتر مســیر خاکی عنوان می شود که واقعاً در 

اندازه ای نیست که بتوان درباره آن بحث کرد.
وی ادامــه داد: احداث این محور می تواند شــمال 
را بــه جنوب مرتبط کند و بــرکات فراوانی خواهد 
داشت از ســوی دیگر بندر امیرآباد ۲۵ میلیون تن 
حجم بــار ترانزیتی دارد که پنــج میلیون تن آن 
امروز بلای جان جاده های اســتان مازندران شــده 
اســت، زیرا محل تردد به ســمت جنوب را ندارند 
و بار ترافیکی به ســمت تهران منتقل می شود در 
حالی که جاده ارتباط دهنــده مازندران به جنوب 
از دامغان مهیا اســت و فقط بایــد یک اقدام دیگر 
برای تکمیل آن شــود. علیزاده از کریدور شمال به 

جنــوب به عنوان یکی از مطالبات مردم دامغان نام 
برد و تصریح کرد: البته ما اصراری نداریم که دیگر 
شهرستان های استان سمنان از این کریدور بی بهره 
شوند ،اما دامغان به دلیل موقعیت جغرافیایی تنها 
شهرســتانی اســت که از جنوب به مرکز کشور راه 
دارد و چــون این مقوله از لحــاظ جغرافیایی مهیا 

است احداث این کریدور اهمیت دارد.
وی اضافه کرد: کریدور شمال به جنوب می تواند از 
لحاظ اشتغال، اقتصادی و ... برکات فراوانی را برای 
منطقه داشته باشد و به کاهش بار ترافیکی شمال 

و حتی تهران نیز کمک کند.
نماینده مردم شهرستان دامغان در مجلس شورای 
اســلامی به برخی مشکلات روســتایی در دامغان 
پرداخــت و اظهار کــرد: مردم روســتای امام آباد 
در جوار راه آهن، تابســتان ها بــا خاک و آلودگی 
فراوان و زمســتان ها با گِل روزگار ســر می کنند و 
چون مردم محرومی هم هســتند نگاه چندانی به 
آنها نشده است از سوی دیگر محل تردد این مردم 
یک پل راه آهن است که نیمه کاره باقی مانده و لذا 
درخواست داریم تا این پروژه نیز مد نظر قرار گیرد.

وی افزود: معضل بعدی در دامغان خانه های موسوم 
به غلامی است که متاسفانه رها شده اند و حتی با 
پیشرفت فیزیکی بالا به نحوی که حتی شیشه های 
ســاختمان هم نصب شــده اســت، هنوز به مردم 
تحویل داده نشده است که انتظار داریم معضل این 

خانه ها که با سازمان ملی جوانان است حل شود.

اخــبــار

بانک مســکن در آستانه سالروز تاســیس بانک و دهه مبارک فجر با 
هدف تقویت قدرت خرید متقاضیان، طرحی را به تصویب رسانده که 
متقاضیــان خرید خانه بتوانند نیمی از وام ۲۴۰ میلیون تومانی اوراق 
را با خرید تسه و نیمی دیگر را بدون خرید اوراق دریافت و وام را پنج 
ساله تســویه کنند؛ در حالی که طبق طرح قبلی با مدت بازپرداخت 
۱۲ ســاله، اقســاط ماهیانه حدود ۴ میلیون و 3۰۰ هزار تومان بود و 

طبیعتا اقساط وام جدید به حدود دو برابر آن می رسد.
به گزارش ایســنا، بانک مسکن در بازه زمانی ســالروز تاسیس بانک 
و دهــه مبارک فجر از یک اهرم تســهیلاتی جدید برای شــارژ مالی 
متقاضیان خرید مســکن رونمایی کرده است. این بانک اعلام کرده از 
امروز پنجشــنبه ۲۵ دی ماه ۱399 تا ۲۲ بهمن ماه با هدف کمک به 
خانه دارشدن اقشــار مختلف جامعه و تقویت قدرت خرید متقاضیان 
مسکن، طرح اعطای تسهیلات خرید مسکن بدون سپرده را در دستور 

کار قرار داده است.
محمود شــایان ـ مدیرعامل بانک مســکن ـ در این باره گفته است: 
پرداخت تسهیلات خرید مسکن بدون سپرده که قرار است از ۲۵دی 
ماه جاری به متقاضیان پرداخت شــود به نحوی اســت که ۵۰ درصد 
مبلغ تســهیلات از محل اوراق گواهی حق تقدم استفاده از تسهیلات 
مســکن و ۵۰ درصد مابقی از محل منابع بدون ســپرده )مجموعا تا 
ســقف های ابلاغی تسهیلات خرید مســکن اوراق گواهی حق تقدم(، 
پرداخت می شــود. به ایــن ترتیــب متقاضیان فقط بــرای نیمی از 

تسهیلات نیازمند خرید اوراق هستند.
سقف تســهیلات اوراق گواهی حق تقدم برای زوجین در تهران ۲۰۰ 
میلیــون تومان اســت که بــا وام جعاله به ۲۴۰ میلیــون تومان می 
رســد. در مراکز استان ها و شــهرهای بالای ۲۰۰ هزار نفر جمعیت 
۱۶۰ میلیون تومان و برای ســایر شــهرها ۱۲۰ میلیون تومان است. 
متقاضیان این تســهیلات در بازه زمانی ذکر شــده می توانند تا ۵۰ 
 درصد مبلغ تســهیلات تا سقف مشــخص را از محل تسهیلات بدون 

سپرده دریافت کنند.
ســود وام اوراق حق تقدم خرید مسکن ۱۸ درصد و مدت بازپرداخت 
آن ۱۲ ســال اســت. اما در طرح تشــویقی جدید باید وام پنج ساله 

تسویه شود.
بــا وجود آنکــه اقســاط ماهانه وامــی کــه از آن به عنــوان اهرم 
تســهیلاتی یاد شــده پی ببریم بد نیست به دســتورالعمل پرداخت 
 وام ۲۴۰ میلیــون تومانــی کــه ۴ دی مــاه ۱39۸ بــه تصویــب

 رسید نگاهی بیندازیم.
میزان ســود وام ۲۰۰ میلیون تومانی خرید مسکن در روش پرداخت 
ساده ۱۲ســاله حدود ۲۸9 میلیون تومان است. میزان اقساط ماهانه 

این وام حدود 3.۴ میلیون تومان اســت که با احتساب اقساط ماهانه 
وام تعمیر )یک میلیون و ۱۵ هزار تومان برای دوره ۵ســاله( به حدود 
۴.3 میلیــون افزایش خواهد یافت. ســود وام تعمیــر نیز حدود ۲۱ 

میلیون تومان در روش ساده است.
در روش پلکانــی بازپرداخت وام متقاضیان در ســال دوازدهم حدود 
3۲۰ میلیون تومان پرداخت خواهد کرد. در ســال اول مبلغ قســط 
ماهانه ســه میلیــون و ۵۰ هزار تومان، ســال دوم 3 میلیون و ۱۴۰ 
هزار تومان، سال سوم،  3 میلیون و ۲3۵ هزار تومان، سال چهارم سه 
میلیون و 33۲ هزار تومان، ســال پنجم 3 میلیون و ۴3۲ هزار تومان، 
سال ششم 3 میلیون و ۵3۵ هزار تومان، سال هفتم 3 میلیون و ۶۴۱ 
هزار تومان، ســال هشــتم 3 میلیون و ۷۵۰ هزار تومان،   سال نهم 3 
میلیون و ۸۶۲ هزار تومان، ســال دهم 3 میلیون و 9۷۸ هزار تومان، 
سال یازدهم ۴ میلیون و 9۸ هزار تومان و قسط ماهانه سال دوازدهم 

۴ میلیون و ۲۲۱ هزار تومان است.
کل پرداختی متقاضی در ماه دوازدهم ســال دوازدهم بابت وام ۲۰۰ 
میلیون تومانی به روش پلکانی حدود ۵۲۰ میلیون تومان است. میزان 
اقساط ماهانه وام تعمیر نیز در سال اول 9۶۶ هزار تومان و در ماه ۶۰ 

)سال پنجم( یک میلیون و ۸۷ هزار تومان است. سود این وام نیز ۲۱ 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومان خواهد شد، یعنی در مجموع بیش از 3۴۰ 

میلیون تومان سود.
بــا توجــه بــه اینکــه اقســاط ماهیانــه وام اوراق در تهــران ۴.۴ 
میلیــون تومان اســت، بــه دلیل آنکه تســهیلات جدیــد باید پنج 
ســاله تســویه شــود طبیعتــا اقســاط ماهیانــه آن نیز بــه حدود 
 دو برابــر می رســد کــه بســیاری از متقاضیــان تــوان بازپراخت 

چنین مبالغی را ندارند.
بانک مســکن در حالــی از این طرح به عنوان یــک اهرم تقویتی یاد 
کــرده کــه از یک ماه قبل ســپرده گذاری برای دریافت تســهیلات 
مسکن یکم با ســقف ۱۶۰ میلیون تومان متوقف شده است. صندوق 
پس انداز مســکن یکــم در ۱۸ خردادماه ۱39۴ رونمایی شــد که با 
توجه به مهلت پنج ســاله این صنــدوق ۱۸ خرداماه ۱399 منقضی 
شــد. البته با توجه به جهش قیمت مسکن طی سالهای اخیر، قدرت 
پوشــش دهی وام ۱۶۰ میلیون تومانی به شــدت کاهــش یافته و با 
 توجــه به میانگیــن قیمت مســکن در تهران تکافــوی خرید حدود 

شش متر خانه را می دهد.

 

مسکن مهری که ۱3 سال بعد ساخت هم واگذار نمی شود!

 اجرای جدی فاصله گذاری 
در پروازها و رصد مستمر

مدیرکل دفتر نظارت بر فرودگاه ها، شــرکت ها و موسســات 
هوانــوردی ســازمان هواپیمایــی گفت: اطمینــان می دهیم 
فاصلــه گــذاری در پروازهــا رعایت می شــود و بــا اهتمام 
ویژه توســط پرســنل فرودگاه ها، بهداشــت مــرزی فرودگاه 
 هــا و وزارت بهداشــت، رعایــت فاصلــه گذاری بــه صورت 

مستمر رصد می شود.
حسن خوشــخو در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی خبرگزاری 
فارس درباره عرضه بلیت توســط برخی سایت های غیرمجاز، 
اظهار کرد: متاســفانه در دنیای مجــازی باوجود فرصت های 
مناسبی که برای مخاطبان فراهم کرده است، آسیب هایی نیز 
وجود دارد و با توجه به گســتردگی این حوزه، افراد سودجو به 
سوِءاســتفاده از این فرصت و بعضا نســبت به گرانفروشی غیر 

قانونی در حوزه بلیت هواپیما اقدام می کنند.
مدیرکل دفتر نظارت بر فرودگاهها، شــرکت ها و موسســات 
هوانوردی ســازمان هواپیمایی کشــوری ادامــه داد: پیگیری 
و برخورد با این افراد مطالبه ســازمان هواپیمایی کشــوری به 
عنوان نماینده دولت و همچنین شرکت های هواپیمایی است.

وی اظهار کرد: افــرادی وجود دارند که بدون دریافت مجوز از 
سازمان هواپیمایی کشوری به فروش بلیت اقدام می کنند که 
با رصد بازار فروش بلیت هواپیما، شناسایی و به دستگاه قضایی 

اعلام و قاطعانه برخورد خواهد شد. 
خوشــخو از مردم خواســت برای تهیه بلیت حتما به ســایت 
شــرکت های هواپیمایی مراجعه و نسبت به تهیه بلیت بدون 
واســطه اقدام کنند و یا از دفاتر خدمات مسافرت هوایی دارای 
مجوز که نامشان در سایت سازمان هواپیمایی کشوری موجود 
اســت بلیت خود را تهیه کنند؛ بدین ترتیب مسافر در صورت  
لغو ســفر، می توانند مطابق قانون وجه خود را استرداد کرده و 

از حقوق مسافر برابر با قانون بهره مند شود.
مدیرکل دفتر نظارت بر فرودگاهها، شــرکت ها و موسســات 
هوانوردی سازمان هواپیمایی کشــوری در پاسخ به این سوال 
که مســافران در صورت مشــاهده هرگونه تخلف در خصوص 
افزایــش قیمت ها خارج از نرخ هــای مصوب و یا عدم رعایت 
فاصله گذاری در پروازها چگونه مســائل و مشــکلات خود را 
مطرح کنند؟ گفت: مسافران در صورت مشاهده هر گونه تخلف 
می توانند با مراجعه به ســایت رسمی ســازمان هواپیمایی به 
نشانی cao.ir، در سامانه شکایات سازمان هواپیمای کشوری، 
مراتب را گزارش دهند همچنین شــماره تلفن ۶۶۰۷۸۷۰۰-۴ 
پاسخگوی تلفنی شهروندان است و مطمئن باشند پیگیری ها 

انجام می شود. 
وی در خصوص رعایت فاصله گذاری اجتماعی در پروازها اظهار 
داشــت: اطمینان می دهیم فاصله گــذاری در پروازها رعایت 
می شــود و با اهتمام ویژه توســط همکاران ما در فرودگاه ها، 
بهداشــت مرزی فرودگاه ها و وزارت بهداشــت رعایت فاصله 

گذاری به صورت مستمر رصد می شود.

 پیشرفت ۸۵ درصدی 
پلاسکو جدید

رئیس بنیاد مســتضعفان از پیشــرفت فیزیکــی ۸۵ درصدی 
ســاختمان جدید پلاســکو خبر داد و گفت: شهرداری تهران 

پروانه پلاسکو را صادر کرد.
به گزارش خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تسنیم، سیدپرویز فتاح 
در حاشیه بازدید از ســاختمان جدید پلاسکو اظهار کرد: 3۰ 
دیماه ســالگرد حادثه پلاسکو اســت، فرصت مناسبی شد که 
امروز با شــهرداری و عوامل پروژه بازدیــد از آخرین وضعیت 
این ساختمان داشته باشــیم. پیشرفت فیزیکی این ساختمان 
۸۵ درصد اســت و به قولی که داده بودیم تا پایان ســال 99 
بــه جای خوبی می رســیم. وی ادامه داد: واقعیت این اســت 
که به دلیــل کرونا محدودیت هایی در حمل مصالح داشــتیم 
و هم به واســطه تورم بزرگ، هزینه هایی را بــه ما و پیمانکار 
 تحمیل کرد. اما اینها باعث نشــد که روند اجرای ســاختمان 

یک روز به تاخیر بیفتد. 
وی با بیان این که استانداردها، ضوابط شهرداری، سازمان نظام 
مهندسی، آتش نشانی رعایت شــده است، افزود: با شهرداری 
تعامل خوبی داشته ایم،  آنها روی مواضع خود پافشاری داشتند 
اما هیچگاه مانع انجام کار نشــدند و ساختمان جدید پلاسکو 
با هماهنگی خوبی ساخته می شــود.وی با بیان این که پروانه 
ساختمان پلاســکو صادر شده اســت، تصریح کرد: شهرداری 
حقوقی داشــته که باید پرداخت می شد که یا پرداخت شده یا 

در حال پرداخت است.
رئیس بنیاد مستضعفان با اشاره به این که پارکنیگ پروانه برای 
ساختمان جدید پلاسکو تامین می شود، اضافه کرد: ساختمان 
پلاســکو تا دو سه ماه آینده آماده بهره برداری می شود. البته تا 
پایان سال این ساختمان آماده می شود اما قرار بر این شده تا 
بهره برداری ایمن را از این ســاختمان داشته باشیم.در واقع از 
اوایل اردیبهشــت ماه سال آینده کسبه مراحل تحویل پلاسکو 
را طی خواهند کرد. برای نمای ســاختمان پلاسکو بناست که 
نما به روز باشــد و به سابقه ساختمان پلاسکو بخورد و تا پایان 

بهمن امسال نمای این ساختمان کامل می شود.

افزایش تردد در جاده های کشور
سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای از افزایش یک درصدی 
تردد وســایل نقلیه در جاده های کشور طی ۲۴ ساعت گذشته 
خبــر داد. به گــزارش خبرنگار اقتصادی خبرگزاری تســنیم، 
مطابق اعلام ســازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای بر اساس 
اطلاعــات دریافتی از ۲۲۶3 ترددشــمار فعــال در محورهای 
برون شــهری کشــور تردد وسایل نقلیه نســبت به ۲۴ ساعت 

گذشته یک درصد افزایش یافته است.
ســهم وســایل نقلیه ســنگین از ترددها ۱۴.۶ درصد است و 
بیشــترین و کمترین تردد به ترتیب در ساعات ۱۷ تا ۱۸ و 3 تا 

۴ بامداد صورت گرفته است.
ســازمان راهداری از  تردد روان در محورهای چالوس ، هراز و 
فیروزکوه ، آزادراه تهران - شمال و آزادراه قزوین - رشت )رفت 

وبرگشت( خبر داده است.
همچنیــن در زمان حاضر برخی محورهای اســتان آذربایجان 
غربی، کرمانشــاه، همدان و کردستان دارای بارش برف و باران 
 و برخــی محورهای اســتان  آذربایجان شــرقی و ایلام دارای 

بارش باران هستند.

وامجدیدمسکنوجیبخالیمتقاضیان

راهوشهرسازی

 وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه در دوران کرونا 
بــا تلاش های صورت گرفته ۱3 بیمارســتان در 
سطح کشور ساخته شد، گفت: یک هزار و ۱۰۰ 
تخت بیمارستانی ظرفیت این بیمارستان ها است. 
محمد اسلامی، در گفتگو با خبرنگار مهر، در بدو 
ورود به مهدی شهر و بازدید از پروژه بیمارستانی 
این شهرســتان در ادامه روز دوم ســفر خود به 
استان سمنان، با بیان اینکه یکی از بخش هایی که 
دولت نگاه ویژه به آن ها دارد، مقوله بیمارستان ها 
اســت، بیان داشت: ۱3 بیمارســتان در سراسر 
کشور در دوران کرونا ســاخته شده است.وی با 
بیان اینکه این بیمارســتان ها یــک هزار و ۱۰۰ 
تخت به ظرفیت بیمارستانی کشور افزودند، تاکید 
کرد: بیمارستان مهدی شهر و شهمیرزاد، متأسفانه 
به دلایل مختلف متوقف بود و ۱۴ سال گذشته، با 
تلاش راه و شهرسازی خوشبختانه در طی همین 
یک و نیم الی دو ســال اخیــر این عقب ماندگی 

جبران شــده و وضعیت نســبتاً خوبی دارد و در 
حال آمادگی بــرای بهره برداری اســت.وزیر راه 
با بیان اینکه شــرایط بهداشت و درمان متأثر از 
کرونا، الزامات خــود را تغییر کرده می بیند و لذا 
طبیعتاً ضروری و لازم است که حتماً خواسته های 
جدید بهداشت و درمان استان سمنان نیز در نظر 
گرفته شــود، ابراز داشــت: طبیعی است که این 
مســائل مقداری زمان می برد امــا مانع از اینکه 
بیمارستان مهدی شــهر تا پایان سال 99 توسط 

وزارت بهداشت تجهیز شود، نخواهد شد.

۱۳ بیمارستان جدید ساخته شد

مدیرکل بنیاد مســکن لرستان از اختصاص ۲3 
میلیارد تومان اعتبار برای آسفالت معابر روستایی 
استان خبر داد.مسعود رضایی در جلسه مشترک 
با ویسکرمی نماینده مردم خرم آباد و چگنی در 
مجلس شورای اســلامی که ۲۵ دی ماه صورت 
گرفــت، از ابلاغ ۲3 میلیــارد تومان اعتبار برای 
آسفالت معابر روســتایی در استان خبر داد.وی 
با بیان اینکــه اعتبار ابلاغی بــرای قیر مصرف 
مستقیم اســت، تصریح کرد: با جذب این اعتبار 
عملیات آســفالت معابر ۱۵۰ روســتای استان 

اجرایی خواهد شد.مدیرکل بنیاد مسکن لرستان 
فرصت جذب این اعتبار را تاپایان ســال جاری 
عنــوان کرد و افــزود: با کمــک و حمایت های 
مسئولین استانی در راســتای جذب این اعتبار 
ابلاغی، عملیات بهســازی معابر روستایی استان 
اجرایی خواهد شد. رضایی با اشاره به بازسازی و 
بهسازی ۱۰ هزار و ۴۰۰ واحد مسکن روستایی 
لرستان در ســال جاری، خاطرنشان کرد: ۵۷۰ 
میلیارد تومان تســهیلات و ۱۱۴ میلیارد تومان 
کمــک بلاعوض در راســتای مقاوم ســازی این 
واحدها بــه متقاضیان این طرح پرداخت خواهد 
شد.وی میانگین مقاوم سازی مسکن روستایی در 
کشــور را ۵۰ درصد عنوان و اضافه کرد: با اتمام 
عملیات بهســازی و نوســازی واحدهای مسکن 
روستایی در دســت اجرا، میانگین مقاوم سازی 
مسکن روســتایی با ثبت رکوردی جدید به 9۰ 

درصد افزایش خواهد یافت.

اختصاص ۲۳ میلیارد برای آسفالت معابر روستایی لرستان

شنبه 2۷ دی ۱۳۹۹| سال چهارم | شماره ۷۰۱

بانک مسکن از یک طرح تقویتی رونمایی کرد؛
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اخــبــار  

معــاون فنی و بهره برداری ســازمان تاکســیرانی 
شــهر تهران در مورد نوسازی تاکسی های فرسوده 
توضیحاتی را ارائه کرد. ســید علی محتشــمی پور 
در گفت و گو با ایســنا، در مورد تســهیلات بانکی 
نوسازی به مالکین تاکسی های فرسوده شهر تهران 
گفت: آورده مالی مورد نیاز برای نوســازی تاکسی 
فرسوده به ســمند پایه گازسوز ۱۱۸ میلیون تومان 
و پژو۴۰۵ دوگانه ســوز ۱۰۴ میلیون تومان اســت، 
موضوعی که از ابتدای آبان ماه سال جاری با آخرین 
افزایش قیمت اعلامی از سوی ایران خودرو، موجب 

کاهش شدید توان مالی مالکین تاکسی های فرسوده 
برای نوسازی تاکسی شد. وی افزود: این رویداد در 
کنار تبعات بسیار منفی همه گیری ویروس منحوس 
کرونا بر فعالیت ها، خدمات و درآمد تاکسیرانان شهر 
تهران، عملا فرآیند نوســازی تاکسی را در کشور با 
اختلال مواجه کرد. محتشمی پور در مورد برنامه های 
شهرداری تهران برای کمک به نوسازی تاکسی های 
فرســوده، گفت: در حال حاضر آنچه پیش رو داریم 
ثبت نام بیش از ۱۷ هزار نفر از مالکین تاکسی های 
فرسوده برای نوسازی است که از نیمه دوم سال 9۸ 

تا کنون در سامانه نوسازی ثبت شده است و تمامی 
تاکسی های مربوطه از مدل ۸۸ به پایین بوده که به 
دلیل انباشتگی درخواست تسهیلات قرض الحسنه از 
سوی متقاضیان، ثبت نام های انجام شده به تدریج در 
صف تخصیص و پرداخت تســهیلات قرار می گیرند.

وی افزود: منابع مالی شهرداری تهران برای پرداخت 
تســهیلات بانکی بســیار محدود بوده و در عمل تا 
زمــان عدم ایفــای تعهدات دولت بــرای تخصیص 
تســهیلات بلاعوض و یا قرض الحسنه برای نوسازی 
ناوگان فرســوده حمل و نقل عمومی، روند تدریجی 
پرداخت تســهیلات فعلی از سوی شهرداری تهران 
ادامه خواهد داشت و همین موضوع باعث انباشتگی 
روزافزون درخواســت های نوسازی مبتنی بر وام کم 
بهره می شود. محتشمی پور با تاکید بر اینکه تمامی 
ابعاد نوسازی ناوگان تاکسی فرسوده بصورت روزانه 
در ســازمان تاکسیرانی شــهر تهران مورد کنترل و 
ارزیابی قرار می گیرد، افزود: در همین راســتا پس 
از ارائه تحلیل از وضعیت درآمدی تاکسیرانان، روند 
ثبت نام ها و تقاضاهای واصله از ســوی تاکسیرانان 
به ســازمان، افزایش سقف تسهیلات نوسازی از ۵۰ 
میلیون تومــان  به ۷۰  میلیون تومــان با موافقت 
معــاون حمل و نقل و ترافیک شــهرداری تهران به 
صنــدوق کارآفرینی امید ابلاغ شــد کــه  طی ماه 
اخیــر پرداخت ۴۰۰ فقــره وام ۷۰ میلیون تومانی 
محقق شــد که به امید خدا این روند تا پایان سال 
با شــتاب روزافزون ادامه خواهد یافت.معاون فنی و 

بهره برداری تاکسیرانی شهر تهران در مورد اولویت 
پرداخــت وام، خاطر نشــان کرد: اولویت تشــکیل 
پرونده و پرداخت تســهیلات به متقاضیانی اســت 
که با مدل تاکســی پایین تر تا پایان ســال گذشته 
در ســامانه نوســازی اقدام به ثبت نام کرده و توان 
پرداخــت مابه التفــاوت تســهیلات ۷۰ میلیونی تا 
قیمت پیش فاکتور صادره ایران خودرو برای تاکسی 
جایگزین را دارند.  محتشــمی پور با تاکید بر اینکه 
برنامه ما ایجاد تنوع در بسته تسهیلات بانکی برای 
نوسازی تاکســی های فرسوده شــهر تهران است، 
گفت: چرا که نیازمندی تاکســیرانان این شــهر به 
تســهیلات بانکی در یک رده قرار نداشته و اعتقاد 
دارم بــا طیــف گســترده ای از نیازمندی ها مواجه 
هستیم که در صورت برنامه ریزی صحیح و منطبق 
بر این نیازمندی های شــتاب نوسازی تاکسی بیش 
از پیش خواهد شــد.وی ادامه داد: در این خصوص 
آخرین هماهنگی هــای صورت گرفته با ســازمان 
دهیاری ها و شــهرداری های کشور منجر به تعریف 
و ابلاغ تســهیلات ۵۰ میلیــون تومانی با کارمزد 9 
درصد از طریق پســت بانک شده است که در تلاش 
هستیم تخصیص این تســهیلات نیز از هفته آینده 
به تاکســیرانان در شــهر تهران آغاز شــود که ان 
شاءالله تا پایان این ماه با اخبار امیدوارکننده تری در 
خصوص تنوع بیشتر تسهیلات بانکی برای نوسازی 
تاکســی های فرســوده، موجبات دلگرمی و افزایش 

توان مالی تاکسیرانان در شهر تهران فراهم شود.

 ۱۷ هزار تاکسی فرسوده پایتخت در صف 
وام ۷۰ میلیونی نوسازی

خطر پیک چهارم کرونا و هشدار 
درباره بازگشایی ها

عضو کمیته علمی ســتاد مقابله با کرونا با تاکید بر لزوم نظارت 
مســتمر بر بازگشایی های اخیر، گفت: احتمال بروز پیک چهارم 
کرونا به دنبال بازگشــایی ها قابل رد کردن نیست، اما امیدواریم 
با توجه به اینکه روند رو به کاهش بیماری چشمگیر است، پیک 
چهارم رخ ندهد.دکتر مســعود مردانی در گفت وگو با ایســنا، با 
تاکید بر اینکه تعجیبل در بازگشــایی ها خطرناک است، گفت: 
بازگشــایی بدون دلیل قطعی باعث افزایش گردش ویروس در 
جامعه و باعــث افزایش موارد ابتلا در جامعه می شــود. ما این 
موضوع را یک بار در اردیبهشــت ماه هم تجربه کردیم و دیدیم 
وقتی آمار پایین آمد به سرعت مراکز آموزشی، رستوران ها، مراکز 
خریــد و... را باز کردند و دود آن به چشــم مردم رفت و یادمان 
هســت که آمار مــرگ و میر تا مرز ۵۰۰ نفــر در روز نیز ثبت 
شد.وی با اشــاره به اینکه خوشبختانه آمار مرگ و میر کرونایی 
طی چند روز اخیر دو رقمی شده است، اظهار کرد: باید این آمار 
را حفظ کــرده و کاهش دهیم. مردم باید همچنان پروتکل های 
بهداشــتی را رعایت کنند، اکنون خبرهایی از فرمانداری تهران 
می خوانیم که درصد بالایی از درخواســت های ســفرهای بین 
اســتانی غیر ضروری بوده است و این نشان می دهد مردم تصور 
می کنند به محض کاهش آمار می توانند به سرعت به سفر رفته و 
در مجامع شرکت کنند؛ این رویه خطر آفرین است.این متخصص 
بیماری های عفونی ادامه داد: بازگشــایی ها نیاز به پایش مستمر 
دارند، یعنی باید مدام بررســی شوند تا اگر بازگشایی تاثیری در 
افزایش بار بیماری داشــت آن را محدود کنند. البته این موضوع 
هم خالی از مشکل نیست زیرا هر فعالیتی که اکنون آزاد شود و 
هر بازگشایی که اکنون انجام شود تاثیرش را دو هفته بعد خواهد 
گذاشت و دو هفته بعد موارد جدید بیماری نمود پیدا می کنند. 
ما به عنــوان متخصصین این امر هشــدار می دهیم تعجیل در 
بازگشایی ها ممکن است آرامش فعلی این روزها را برهم بزند.وی 
در خصوص بازگشایی مدارس در برخی مناطق، گفت: معمولا در 
تعطیلی هایی که به دنبال گسترش ویروس های تنفسی فوقانی 
اتفاق می افتــد، یکی از  اولین مراکزی که فعالیتشــان تعطیل 
می شــود مدارس و مراکز آموزشی هســتند و به همین ترتیب 
باید آخرین جایی باشــند که بازگشایی می شوند و فکر می کنم 
وزارت آمــوزش و پرورش پایش را در نظر دارد؛ زیرا بدون پایش 
مستمر شرایط مسلما وضعیت مشابه شرایط مهرماه خواهد شد 
و افزایش بار بیماری را شــاهد خواهیم بود.این متخصص عفونی 
درباره واکسنهای فعلی کرونا در کودکان گفت: متاسفانه کارایی و 
عوارض جانبی واکسن های کرونایی که تاکنون عرضه شده است 
بر اطفال و زنان باردار ارزیابی نشده است و تمام کارآزمایی های 
بالینی بر بزرگسالان است. با توجه به اینکه در نوع جهش یافته 
کرونا افراد زیر ۲۰ سال و کودکان در خطر بیشتری از نظر ابتلا 
هســتند باید بیشتر مراقب این گروه سنی بود.مردانی ادامه داد: 
مسائل اقتصادی و وضعیت معیشــت مردم هم در بازگشایی ها 
بی تاثیر نیست؛ زیرا امکان جبران خسارت تعطیلی ها برای دولت 
هم سخت و مشکل است. با این حال ارزیابی مستمر می تواند به 
ما کمک کند.وی با اشاره به اینکه احتمال بروز پیک چهارم کرونا 
به دنبال بازگشایی ها وجود دارد، اظهار کرد: این گزینه هم قابل 
رد کردن نیست اما امیدواریم به یاری خدا با توجه به اینکه روند 
رو به کاهش بیماری چشــمگیر است، پیک چهارم رخ ندهد. به 
نظر می رسد با نظارت و پایش مستمر بتوانیم جلوی وقوع پیک 

چهارم را بگیریم.

کاهش آمار ازدواج از سال ۹۵ تا 
 

مدیرکل مشــاوره و امور روانشناختی ســازمان بهزیستی کشور 
با بیان اینکه ســامانه تصمیم در زمینه دعــاوی طلاق توافقی 
راه اندازی شــده اســت، گفت: در حال حاضر بــه لحاظ تامین 
زیر ساخت های پاســخگویی مطلوب، سازمان بهزیستی در نوع 
طراحی به شیوه ای عمل کرده است که اگر سایر انواع دعاوی هم 
ارجاع شود، ســازمان قابلیت پاسخگویی و تامین خدمات روانی 
اجتماعی را دارد، البته برای ورود به مباحث ســایر انواع دعاوی 
علاوه بر توافق بین بخشی، موضوع تامین منابع مطرح است.بهزاد 
وحیدنیا در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به فعالیت سامانه تصمیم 
طی چهار سال گذشته بیان کرد: در سال ۱39۵ سامانه تصمیم 
در زمینه دعاوی طلاق توافقی، برای اولین بار در خراسان رضوی 
راه اندازی شد و به تدریج در استان های دیگر نیز شروع به فعالیت 
کرد؛ به طوریکه تا سال ۱39۸، ۲۴ استان تحت پوشش سامانه 
تصمیم قرار گرفتند، البته این سامانه تنها برای طلاق های توافقی 
و تنها در مراکز استان ها فعالیت می کند. مدیرکل مشاوره و امور 
روانشناختی سازمان بهزیستی کشور تصریح کرد: براساس ماده 
۱۶ و ۱۷ قانون حمایت از خانواده مجموعه قوه قضائیه نیز مکلف 
به ایجاد مراکز مشاوره ای برای کاهش طلاق شده است که البته 
در تبصره ماده ۱۶ مخیر بــه تامین خدمات مورد نیاز از طریق 
مراکز مشاوره ســازمان بهزیستی است که تعاملات مطلوبی در 
سطح ملی و استانی شکل گرفته و سامانه تصمیم یکی از نتایج 
سیاستگذاری های مشترک است. وی افزود: همچنین به تناسب 
ضرورتی که برای اقدام فوری، متفاوت و فوق العاده برای مدیریت 
مســائل مربوط به مردم و به خصوص در حــوزه خانواده وجود 
داشت، نمی توانستیم منتظر بمانیم که این زیرساخت ها به تدریج 
ایجاد شود؛ در نهایت این ظرفیت های ملی شبکه تامین سلامت 
روانی اجتماعی در بخش غیردولتی که همان مراکز مشــاوره ای 
و روانشناختی هســتند به کار گرفته شد. اما نکته ای که وجود 
دارد این اســت که در حال حاضر به لحاظ پاسخگویی سازمان 
بهزیســتی در نوع طراحی به شــیوه ای عمل کرده است که اگر 
ســایر انواع دعاوی هم ارجاع شود، ســازمان بهزیستی قابلیت 
پاســخگویی و ارائه خدمــات به مســائل را دارد.وحیدنیا افزود: 
البته برای ورود به مباحث ســایر انواع دعاوی نیز علاوه بر توافق 
بین بخشی، موضوع تامین منابع مطرح است.مدیرکل مشاوره و 
امور روانشناختی سازمان بهزیستی کشور گفت: در حال حاضر 
زیرساخت های لازم وجود دارد و هر خدمت روانی و اجتماعی که 
لازم باشــد از طریق این مراکز تامین شود، تامین می شود، این 
نکته ای است که هم می تواند سیاستگذاران را در طراحی قوانین 
موضوعــی همراهی کند و در بخش های مختلف نیز می توانند از 
این ظرفیت ها اســتفاده کنند. وی در ادامــه با بیان اینکه برای 
پیشــبرد ســامانه تصمیم در فازهای بعدی باید با قوه قضائیه و 
شــورای اجتماعی کشور تعاملاتی شکل گیرد، ادامه داد: توافقی 
که در نیمه دوم سال جاری میان قوه قضائیه و سازمان بهزیستی 
صورت گرفت باعث توسعه پوشــش خدمات در کلیه استانهای 
کشور شد تا بتوانیم این سامانه را برای شهرستان های بالای ۵۰ 
هزار نفر در کشور نیز راه اندازی کنیم که این اتفاق موجب تحت 
پوشش قرار گرفتن ۲۱۰ شهرستان دیگر در سامانه تصمیم شد.

جامعه

  رئیس ســازمان بازرسی کشــور با بیان اینکه هر 
مســئولی در هر سطحی نسبت به مسئولیت خود 
باید پاسخگو باشد، گفت: هرکسی در هر مسئولیتی 
اگر در انجام وظایف خود کوتاهی کرده باشد، قابل 
تعقیب است. به گزارش مهر، حجت الاسلام حسن 
درویشیان در گفت وگوی تلویزیونی بخش خبری ۲۱ 
پنجشنبه ۲۵ دی ماه در خصوص معیارهای ارزیابی 
ترک فعل های مدیران، اظهار داشت: در رابطه با ترک 
وظایف مســئولان اجرایی، ملاک و معیار، قانون و 
مقررات است و در بسیاری از قوانین، مسئولی که در 
وظایفش کوتاهی کرده باشد هم قابل تعقیب کیفری 
و هم قابل تعقیب اداری اســت و به عنوان مثال در 
ماده ۶ قانون هوای پــاک، ماده ۲۱ قانون مدیریت 
بحران کشــور، ماده ۲۸ قانون مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز و قوانیــن و مقررات دیگری که در این زمینه 
وجود دارد. وی ادامه داد: اگر مســئولی از عملکرد 
خود ســرپیچی کرده باشد قابلیت تعقیب اداری و 

حقوقی دارد برای مثال در اجرای قانون هوای پاک، 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز، قانون رسیدگی به تخلفات 
و ســلامت اداری و...، اگر مســئولان دستگاه های 
اجرایی به وظایف خــود عمل نکنند قابل تعقیب 
هستند.رئیس سازمان بازرسی کشور با بیان اینکه 
هر مسئولی در هر سطحی نسبت به مسئولیت خود 
باید پاسخگو باشد، گفت: هرکسی که هر مسئولیتی 
در هر رده ای برعهده داشــته اســت باید نسبت به 
مسئولیتش پاسخگو باشــد و اگر در انجام وظایف 

خود کوتاهی کرده باشد، قابل تعقیب است.

هرکس نسبت به انجام وظایفش کوتاهی کند قابل تعقیب است

رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت 
بهداشت، گفت: وزارت بهداشت به عنوان متولی 
سلامت، در قبال تولد کودکان سالم مسئول است. 
به گــزارش خبرگزاری مهر، کیانــوش جهانپور 
رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت 
بهداشــت، در خصوص غربالگــری پیش از تولد 
بیماری های ژنتیکی، توییتی منتشــر کرد.وزارت 
بهداشــت به عنوان تولیت سلامت در قبال تولد 
کودکان سالم و سلامت نسل آینده، خود را مسئول 
می داند، غربالگری بیماری های ژنتیکی که بر پایه 

شــواهد علمی و فناوری های موجود، پیشگیری 
از آن میسر باشد، سیاســتی در راستای ارتقای 
سلامت عمومی اســت، همزمان وزارت بهداشت 
خــود را در قبال سیاســت های کلان جمعیت و 
مقابله با پدیده ســقط غیرقانونی و غیرعلمی نیز 
متعهد می داند و البته در سیاست گذاری و تصمیم 
سازی مبتنی بر شواهد، تباین و تنافری بین این 
دو مهم متصور نیست، چنانکه شاید نظام سلامت 
بیش و پیش از هر حوزه ای، سهم خود را در قبال 
سیاســت های جمعیتی و ترویــج فرزند آوری و 
گسترش فرهنگ خانواده ســالم ادا نموده و آن 
را ارتقا خواهد داد. غربالگری بیماری های ژنتیکی 
جنین هیچگاه اجباری نبوده است و دستورالعمل 
وزارت بهداشت در این رابطه با مشارکت آگاهانه و 
داوطلبانه والدین، عملی شده و البته نقش مؤثری 
در کاهش موارد تولد بیماری های ژنتیکی از جمله 

سندرم داون و ...، داشته و خواهد داشت.

وزارت بهداشت مسئول تولد کودکان سالم است

شنبه 2۷ دی ۱۳۹۹| سال چهارم | شماره ۷۰۱

رییس موسســه عالی پژوهش تامین اجتماعی ضمن 
اشاره به اظهارات متناقض درباره آلودگی هوا و استفاده 
از ســوخت مازوت در نیروگاه ها می گوید که نیاز است 
در این زمینه دولت، دستگاه قضا و مجلس یک روایت 
معتبر، دقیق و مســتند از موضوع مــازوت ارائه دهند 
چرا که این اظهارات متناقض اعتماد و امید را به آتش 

می کشاند.
به گزارش ایسنا روزبه کردونی با انتشار یادداشتی تحت 
عنوان »مازوت و سوزاندن اعتماد اجتماعی« آورده است 
که: آیا ســوزانده شدن مازوت ضرر دارد یا خیر؟ دلیل 

اســتفاده از مازوت چیست؟ آیا اســتفاده از مازوت به 
موضوع تحریم ها ربط دارد یا خیر؟ آیا در تهران مازوت 
ســوزانده می شود و آیا بر مرگ و میر کرونا اثر دارد یا 
خیر؟ کلکسیون اظهارات متعددی که در این خصوص 
از طرف مسئولین بیان شــده است را بررسی کردم تا 
پاسخ این سوالات را بیابم. مرور این اظهارات متناقض 
نشان می دهد که مازوت نه فقط جان مردم را می گیرد 

بلکه اعتماد و امید را هم به آتش می کشاند.
وی در ادامه یادداشت خود با اشاره به اظهارات عیسی 
کلانتری - رییس سازمان حفاظت محیط زیست - در 

این زمینه تصریح کرده اســت: رییس سازمان محیط 
زیســت می گوید که از نظر من بهتر اســت روزی دو 
ســاعت خاموشی داشته باشــیم اما از سوخت مازوت 
استفاده نکنیم. به دلیل تحریم، وزارت نفت نمی تواند 
مازوت بفروشد. از این رو پالایشگاه ها پر از مازوت شدند 
و با افزایش مصرف گاز، نیروگاه ها ناچارند مازوت مصرف 
کنند. از سوی دیگر وزیر نیرو نیز تصریح کرده است که 
تعداد نیروگاه های فرســوده در ایران کم نیست و عدم 
نقدینگی موجب شــده تا آن طور که باید جایگزینی 

نیروگاه ها صورت نگیرد. 

رییس موسسه عالی پژوهش تامین اجتماعی همچنین 
در یادداشــت خود بیان کرده اســت که این اظهارات 
درحالی مطرح می شود که معاون وزیر نفت تاکید کرده 
است که امسال موضوع کمبود تولید گاز مطرح نیست 
و  از ابتدای امسال تاکنون نسبت به زمان مشابه پارسال 

روزانه 39 میلیون مترمکعب افزایش یافته است.
کردونی در ادامه یادداشــت خود ضمن اشاره به سایر 
اظهــارات ضد و نقیض مســئولان درخصوص مازوت 
سوزی آورده است: درحالیکه معاون سازمان حفاظت 
محیط زیســت می گوید که تعــدادی از نیروگاه های 
تهران از سوخت مازوت استفاده می کنند اما مدیر عامل 
شرکت مادر تخصصی تولید نیروی برق حرارتی ایران 
اخیرا تاکید کرده اســت که نیروگاه های استان تهران 
به هیچ عنوان از سوخت مازوت استفاده نمی کنند. از 
سویی دیگر دبیر کمیته فنی صدور مجوزهای زیست 
محیطی ســازمان حفاظت محیط زیست بر این باور 
اســت که توجیه وزارت نفت مبنی بر اینکه به واسطه 
تحریم ها نمی توانند مازوت را انبار کنند و به ناچار باید 
در کارخانه ها ســوزانده شود، درست نیست و ما آن را 

رد می کنیم.
رییس موسسه عالی پژوهش تامین اجتماعی با اشاره 
به اینکه برای مواجه با موضوع مازوت که ســلامتی و 
جان مردم را به خطر انداخته اســت، باید تدبیر کرد، 
می نویســد: موضوع مهم دیگری که باید به آن اشاره 
کرد، ضرورت توجه به عواملی است که اعتماد جامعه را 
به خطر می اندازد. مشخص است که تمام این اظهارات 
متناقض در خصوص مازوت نمی توانند همزمان صحیح 
باشند. برخی از این مطالب یا دروغگویی هدفمند است 
یا نادانی مزمن و بر این اساس باید دولت، دستگاه قضا و 
مجلس در این مسئله مداخله کنند. نیاز است که دولت، 
دستگاه قضا و مجلس یک روایت معتبر ، دقیق و مستند 
از موضوع مازوت ارائه دهند همچنین روایت های غلط و 
نادرست را تعیین و روایان آن ها را متنبه کنند. مسئله 
مهمتر از ســوخت مازوت و عدم اطلاع رسانی صحیح 
از قطعی برق و ماینرها و تحریم و.. مســئله اعتماد و 

همگرایی اجتماعی است که در حال سوخت است. 
کردونی تاکید کرده است که حتی اگر هوای تهران فردا 
صبح پاک پاک هم شود نباید این مسئله را تا زمستان 
سال بعد فراموش نکنیم. گویا ســاختار بوروکراتیک 
کشور منتظر دســت به دست کردن اخبار متناقض و 
دست به سر کردن افکار عمومی است تا بادی و بارانی 
از آســمان نازل شود و مسئله در میان بیشمار دغدغه 
معیشــتی و اقتصادی گم شــود و اینجاست که باید 
ایستاد و گفت که درست است در سوزاندن یا نسوزاندن 
 مازوت ابهام است اما به یقین  اعتماد اجتماعی در حال 

سوزانده شدن است.

اظهاراتمتناقضدربارهمازوتسوزی؛
سوزاندناعتماداجتماعی
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لاریجانی گفت: مسئله ی هسته ای از سال های 
پیش با ماجراجویی که آمریکایی ها به وجود 
آوردند، یک ظاهر و یک باطنی دارد. ظاهرش 
همین مشاجراتی است که آن ها راه انداختند. 
به بهانه ی اینکه ایران دنبال سلاح هسته ای 
اســت آژانس را جلو انداختنــد، ولی اصلش 
یک تصمیم سیاســی و زورمندانه بــود. امّا 
باطنش این بود که مسئله ی هسته ای چند 
وجهی اســت. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
دفتر حفظ و نشــر آثار  مقام معظم رهبری، 
رهبر انقلاب در سخنرانی تلویزیونی ۱9 دی 
دربــاره ی گمانه زنی ها و مباحــث جاری در 
فضای سیاسی کشور پیرامون رفتار جمهوری 
اسلامی در قبال برجام و وظایف آمریکا در این 
خصوص، گفتند »ما هیچ اصراری نداریم، هیچ 
عجلــه ای نداریم که آمریکا به برجام برگردد؛ 
اصلاً مسئله ی ما این نیست که آمریکا به برجام 
برگردد یا برنگردد. آنچه مطالبه ی منطقی ما و 
مطالبه ی عقلانی ما است، رفع تحریمها است؛ 
این حقّ غصب شده ی ملّت ایران است.« این 
جملات مواضعی بــود که رهبر انقلاب آن را 
به عنوان »سخن پایانی و قطعی« جمهوری 
اســلامی اعلام کردند. پایگاه اطلاع رســانی 
KHAMENEI.IR ذیــل پرونده »حرف 
قطعی« موضع جمهوری اسلامی در زمینه ی 
تحریم هــا و برجــام را در گفت وگــو با علی 
لاریجانی، مشاور رهبر انقلاب و عضو مجمع 

تشخیص مصلحت نظام بررسی می کند.
اخیرا فرمودند مسئله ی  انقلاب   رهبر 
اصلی رفع تحریم ها است، نه بازگشت 
آمریکا به برجام و بازگشــت آمریکا به 
برجام در شــرایطی معنادار است که 
تحریم ها رفع شــده باشد وگرنه حتی 
می تواند به ضرر ما تمام شود. تحلیل و 

ارزیابی  شما درباره ی این بحث چیست؟
 مسئله ی هســته ای از ســال های پیش با 
ماجراجویی که آمریکایی ها به وجود آوردند، 
یک ظاهر و یک باطنی دارد. ظاهرش همین 
مشــاجراتی اســت که آن ها راه انداختند. به 
بهانه ی اینکه ایران دنبال سلاح هسته ای است 
آژانس را جلو انداختند، ولی اصلش یک تصمیم 
سیاســی و زورمندانه بود. امّا باطنش این بود 
که مسئله ی هسته ای چند وجهی است. وجه 
اوّلش، جنبه ی فنی و مسئله ی دانش هسته ای 
است که این دانش مثل سایر دانش ها نیست 
و جزو دانش های پیشرو است و استفاده های 
متنوعی دارد. خب تسلّط ایران به این دانش 
جایگاه ایران را متفاوت می کرد. وجه دومش، 
مســئله ی اقتصادی اســت. غربی ها با این 
ماجراجویی دنبال این بودند که ایران را از نظر 
اقتصادی تحت فشار قرار بدهند. وجه سومش، 
جنبه ی منطقه ای است. آن ها در حرف هایشان 
می گویند که شما دنبال بحث هسته ای بودید، 
چرا دنبال بحث های موشکی و منطقه هستید؛ 
چون خود موضوع هسته ای، لبه ی قدرت دارد. 
لذا این ها موضوع اصلی شان قدرت ایران است. 
وجه سیاســی هم دارد.این نکته ای که رهبر 
انقلاب چندین بار فرمودند که آمریکایی ها از 
همان ابتدای برجام درست عمل نکردند، حرف 
کاملاً صحیحی اســت؛ یعنی زمان اوباما در 
مقام اجرا این ها درست عمل نکردند و همه ی 
بخش ها را عملی نکردنــد. همان موقع هم 
بخش خزانه داری شان که باید بسترها را فراهم 
می کرد، پیغام هایی در پشت صحنه می داد که 
با ایران قرارداد نبندید، منتها زمان ترامپ یک 
قدری شــفاف تر شد؛  امّا موضع ایران این بود 
که تحریم های آن ها خلاف تعهدتشــان بود. 
واقعاً هم خلاف تعهدشان بود و باید عکسش 
عمل می کردند. حالا این ها می گویند شرایط  
ما عوض شــده، ولی اوّلین مسئله این است 
که اگر شرایط عوض شــده، خب تحریم ها 
را بردارید و همــان کارهای خلافی که علیه 
ایران کردیــد را برگردانید تا مطابق نظرتان 
ایــران هم به تعهداتش عمل کند.به نظر من 
اگر تحریم ها را برندارند، نمی توانند به برجام 
برگردند؛ چون این ها خودشــان گفتند و در 
متن برجام هم هست که می گویند ما متعهد 
می شویم تحریم ها را برداریم. اروپایی ها هم که 
الآن جزء برجام هستند، به خاطر این است که 
مخالف رفتار آمریکا هســتند. اینکه در عمل 
کاری نکردند بحث دیگری است، ولی در ظاهر 
می گویند ما مخالف تحریم هاییم. تحریم های 
آمریکا صددرصد خلاف تعهدشــان است و 
نمی توانند برگردند. این حرف که بگویند ما 
برمی گردیم، بعد مذاکره می کنیم اصلاً مقبول 
نیست. برگشت آن ها منوط به این است که 
به تعهداتشــان عمل کنند، کمااینکه ما به 

تعهداتمان عمل کردیم.
 بنابراین اینکه بیایند از مسائل موشکی و 
حضور منطقه ای جمهوری اسلامی حرف 
بزنند و بخواهند که این را پیش شرطی 
قرار بدهنــد و به برجام متصلش کنند 

وجهی ندارد.
 نــه، وجهی نــدارد و ما بایــد در صحنه ی 
سیاست خیلی به این حساس باشیم. مسئله ی 
سیاســت یک وجهش قدرت است. ممکن 

است شما در دیپلماســی یک گفت وگویی 
داشته باشید، ولی اگر آن لبه ی دیگر قدرت 
را نداشته باشید، دیپلماسی تان درست پیش 
نمی رود. هدف آن ها این است که وجوه قدرت 
شــما را بگیرند تا در دیپلماسی نتوانی کار را 
پیش ببری. همان طور که عرض کردم، باطن 
مسئله ی هسته ای یک وجهش قدرت است 
کــه می خواهند آن را قیچی کنند. ما باید به 
این توجه داشته باشیم؛ یعنی اگر می خواهیم 
در هسته ای کارمان جلو برود باید آن رویه ی 
قدرتمان را داشــته باشیم. این به نفع امنیت 
ملی کشور هم هست. برای اینکه خیلی مطلب 
روشن تر بشود رفتار آژانس را ببینید، به محض 
اینکه توافق سیاسی با قدرت ها می شود، آژانس 
آرام می شود و به محض اینکه توافق سیاسی 
نمی شــود، دوباره خروش می کند. پس وجه 
اصلی این مســئله حقوقی نیست و سیاسی 
است.در وجه سیاسی حتماً ابزار قدرت مهم 
است. اینکه روی موشکی حرف می زنند، اولاً 
زیاده خواهی است و اصلاً ربطی به آن ها ندارد. 
ثانیاً ما باید در گفت وگوی دیپلماتیک به طور 
عام حتماً هشیار باشیم. همیشه ایران عَلمدار 
گفت وگو بوده ولی بحث این است که نباید ابزار 
قدرت را از بین برد و نباید حرکت تولید دانش 
کُند شود. به نظر من این نکته ی خیلی مهمی 
است و در توافق هسته ای هم تحقیق و توسعه 
نباید محدود می شــد و نشد. تمام توافق این 
بود که شرایط اقتصادی کشور را تغییر بدهد. 
اگــر آن ها ابزارهای قدرت را از ما بگیرند، چه 

خاصیتی دارد که ما توافقی داشته باشیم.
 از جنبه ی فنی، رفــع تحریم و انجام 
تعهدات گام های مشــخص و عملی ای 
دارد. آمریکایی هــا چه اقداماتی را باید 
انجام دهند تا معلوم شود که سیاستشان 

تغییری کرده است؟
 اصلش این اســت که تحریم ها باید برداشته 
بشود. در این تردید نیست و اگر انجام ندهند 
نمی توانند عضو بشوند؛ چون تعهدشان را انجام 
ندادند. اینکه چگونه باید انجام بشود، خودش 
یک نقشه ی راه می خواهد و اگر فکر کنند که 
مثلاً با یک شــکلات می توانند ایران را فریب 
دهند، ناهشیاری شان است. ایران هم پای این 
ایستاده و می گوید باید شما جدای خسارتی 
که از نظر اقتصادی به ما وارد کردید، حداقلش 
تحریم ها را بردارید. بعدش جزو ۱+۵ می آیید و 
آنجا بقیه ی بحث ها انجام می شود. البته این ها 
واقعاً  در این مدت به ایران خسارت زدند؛ یعنی 
این طور نیست که بدون خسارت بوده باشد، 
ولی این نیاز به بحــث دارد. اگر این بحث را 
کسی قبول نکند، معنی اش این است که این ها 
می خواهند با یک کار شکلی، چند تا تحریم 
مقامات را بردارند و بعد بیایند بگویند بقیه اش 
به مذاکره مربوط است. این به ضرر ماست و 
اصلاً ما نمی توانیم در این زمینه مذاکره بکنیم.

 همان طوری که در جریان هســتید، 
مجلس تصمیمی گرفت و دولت اقدامی را 
شروع کرد برای اینکه بخشی از تعهدات 
برجامی جمهوری اســلامی در مقابل 
عملکرد آمریکا و اروپا لغو شود. تحلیل 
و ارزیابی تان از این اقدام مجلس و دولت 

چیست؟
 از مدت هــا پیــش یک اصلــی در موضوع 
هســته ای مطرح بود و بحث می شــد که ما 
باید رفتارمان رفتار متوازنی باشد. یک زمانی 
براســاس گفت وگوها و تعهدات، یک توافقی 
صورت گرفته که بخش زیادی از این توافقات 
مستقیماً یا به صورت غیرمستقیم تحقق پیدا 
نمی کنند، ولی ما همچنان پایبند باشــیم. 
از یک ســال ونیم پیش ایــن بحث جدی تر 
مطرح شــد که ما باید گام به گام تعهداتمان 
را در مقابــل کارهای آن هــا کاهش بدهیم 
که یکی از آن تعهدات احیاء غنی ســازی ۲۰ 
درصد بود و تعداد سانتریفیوژهایمان و تولید 
مواد غنی شــده مان باید تغییــر پیدا کند یا 
سانتریفیوژهای نسل جدیدمان را نصب کنیم 
که قبلًا  تعهد کرده بودیم در سال های خاصی 
این را انجام بدهیم. این ها تصمیم گیری و ابلاغ 

شد و در چهار یا پنج گام بنا بود انجام شود. این 
قانونی هم که مجلس تصویب کرد تا حدی 
به همین مسیر نزدیک بود.من فکر می کنم 
آن چیزی که مهم اســت، این است که برای 
مردم تبیین بشود که ایران در مقابل کاری که 
غربی ها کردند انصافاً صبوری کرد. آن ها اوّل 
گفتند چند هفته، بعد گفتند چند ماه و کمتر 
از یک سال طول دادند، ولی ما صبر کردیم و 
مرتب هم به اروپایی ها گفتیم اگر آمریکایی ها را 
قبول ندارید شما چه کار می کنید؟ تئوری های 
مختلفی مطرح شد که چه جوری آن ها عمل 
کنند. در نهایت چیز دندان گیری که حداقل 
منافع جمهوری اســلامی از نظر فروش نفت 
و امکاناتی که از بانک می تواند استفاده بکند 
حاصل نشد. بعدش ما این گام ها را برداشتیم 
تا برای مردم روشن باشد که ایران یک مسیر 
معقولی را طی کرد. البته معنی هم نداشت که 
ما بعد از این همه صبر و گفت وگو با غربی ها به 
تعهداتمان عمل کنیم و دیگران به تعهداتشان 

عمل نکنند.
مسئولیت  دوره ای  یک  در  جناب عالی 
مستقیم پرونده ی هسته ای و مذاکرات 
را به عهده داشتید. اشاره کردید که باید 
منطق این کار برای مردم روشن شود. اگر 
بخواهیم ملموس تر برای مردم توضیح 
از حیث کار  ابزارهای قدرتمان  بدهیم، 
دیپلماتیک و تأمین منافع ملی چطور 

می تواند دست ما را پرُ کند؟
 ابزار قدرت برای جمهوری اســلامی و ملت 
ایران متنوع اســت. یک بخشش در حوزه ی 
هسته ای اســت، یک بخشش هم مربوط به 
وضع اقتصادی و شــرایط منطقه ای و رفتار 
مردم با حکومت و مشارکتشــان در مسائل 
سیاسی و پشتیبانی شــان از حکومت است. 
این ها همه شــان ابزار قدرت انــد و مهم  هم 
هستند. رهبر انقلاب بارها فرموده اند اصل را بر 
مشارکت مردم در انتخابات بگذارید و این واقعاً 
وزن جامعه ی ما را از نظر قدرت بالا می برد. این 
را باید حس بکنیم. مسائل اقتصادی هم هست 
و در این نباید تردید کرد. اگر وضع اقتصادی  
کشوری نامطلوب باشد، ابزار قدرت قوی هم 
ندارد. منتها در بعُد اقتصادی یک اشــکال در 
آن ها وجود داشت که واقعاً به تعهدشان عمل 
نکردند و یک اشــکالاتی هم در خود ساختار 
داخلی ما بود؛ یعنی ظرفیت های بسیار زیاد 
اقتصادی در داخل کشــور هست که این ها 
بالفعل نشده بود. به خاطر اینکه در دولت های 
مختلف جنس وارد می کردند. سیستم دیوان 
کشــوری ما هم اشــکالاتی واقعاً دارد. وقتی 
تحریم  شدیم، به بخش های تولید داخل رجوع 
شد. تا این استعدادها شکوفا نشود ابزار قدرت 
شما قوی نمی شود. درست است که الآن فشار 
روی مردم به وجود آمــده، ولی از این طرف 
مقدار زیادی که ما از خارج وارد می کردیم در 
داخل دارد تولید می شود. این دیگر برنمی گردد 
و یک روش شده است.نکته ی مهم این است 
که ما این مســئله را بفهمیم و اگر در آینده 
شرایط آن ها تغییر کرد و ان شاءالّله وضع توافق 
هسته ای هم به یک جایی رسید و آن ها هم 
سر جای خودشان برگشــتند و تحریم ها را 
برداشتند، یادمان نرود که دوباره پول نفت را 
خرج بودجه ی جاری نکنیم و برویم بسترها را 
فراهم کنیم که تولید در داخل قوی بشود.در 
مورد مسئله ی هسته ای هم باید توجه داشته 
باشیم که ما دنبال سلاح نیستیم. وقتی رهبر 
انقلاب یک فتوایی دادند، این فتوا را نمی شود 
تغییر داد. حالا ممکن است آن ها این موضوع 
را نفهمند، ولی خودمان می دانیم که ما دنبال 
سلاح هسته ای نیستیم. توانمندی هسته ای 
ابعاد مختلفی دارد که می تواند در بخش های 
گوناگون مفید باشد. آن ها حرفشان این است 
که وقتی شما توانمندی هسته ای پیدا می کنید، 
خیلی سریع می توانید به سمت دیگری شیفت 
کنید و متوجه این مسئله نیستند که وقتی 
در مکتب تشیع و تفکر اسلامی فتوایی صادر 
می شــود، اصلاً نمی شود از آن عبور کرد. این 
یک معضلی است که آن ها همیشه این حرف را 

می زنند،  ولی مشکل اصلی  آن ها مستقل بودن 
ایران است که روی مؤلفه های قدرت خودش 
پافشاری دارد.درواقع هسته ای یک بهانه است. 
البته نمی خواهم بگویم همه اش این است، ولی 
یک قسمت اعظمش همین است. اوّل انقلاب 
مگر ما هسته ای داشتیم که این ها با ما جنگ 
راه انداختند؟ اگر واقعاً مشکل هسته ای است، 
چــرا الآن حرف های دیگری می زنند. هر روز 
یک چیزی می گویند. این بحث هم از گذشته 
مطرح بود و در جلســات هــر از گاهی یک 
موضوع را برجسته می کنند و حول وحوش آن 
حرف می زنند. لذا من فکر می کنم ابزارهایی که 
نماد قدرت ماست، تنوع دارد و به همه ی آن 
باید توجه کنیم؛ یعنی گاهی ممکن است در 
ذهن مردم نوع گفت وگوهایی که در صحنه ی 
سیاسی می شود، این القاء را بکند که ما فقط 
می خواهیم دنبال مسئله ی هسته ای برویم و به 
اقتصاد توجهی نداریم. آن کسانی که روی این 
موضوعات فکر می کردند، به بخش اقتصادی 
مردم هم خیلی توجه داشتند و الآن هم این 
توجه را دارند که لطمه نخورد. مسائل دفاعی، 
اقتصادی، منطقه ای و سیاسی، یعنی مسائل 
حمایت و مشارکت مردم در این گفت وگوها 

مهم است و به آن توجه می شود.
 در بیانات رهبر انقلاب »تجربه ی برجام« 
یک کلیدواژه ی مهم است. در سخنرانی 
قیام ۱۹ دی  تلویزیونی شان در سالروز 
هم به بحثِ »تعهد در مقابل تعهد« اشاره 
کردند. اگر بخواهیم با این نگاه تجربی به 
مسئله برگردیم و بیشتر از این تجربه 
برای تأمین منافع ملی در رویکرد جدید 
استفاده بکنیم، به نظر شما چگونه تعهد 
در مقابل تعهد به شــکل دقیقی اتفاق 

می افتد؟
 اولاً برای خودمان روشن باشد که مسئله ی 
هسته ای جزو مقدورات استراتژیک کشور و 
جزو شــئون رهبری است. بنابراین اگر رهبر 
انقــلاب در این قضیه نظر می دهند، اقتضای 
قانون اساسی است که در این مسائل نظر نهایی 
را ایشان باید بدهند؛ یعنی نظر شورای عالی 
امنیت ملی باید به تأیید رهبری برسد. پس 
به جا و لازم است. ثانیاً مسئله ی هسته ای مثل 
معاملات و تجارت معمولی نیست و موضوع 
بســیار پیچیده ای اســت. ثالثاً راجع به این 
موضوعات جلسات مختلف در سطوح مختلف 
خدمت رهبر انقلاب برگزار شــده و راجع به 
این ها بحث شده است.در اینجا لازم است این 
نکته را بگویم؛ با تجربه ی بیست ســاله ای که 
من در این مسائل در جلسات مختلف دارم، 
کسی که واقعاً از حقوق ملت با تعقل و دقت 
کافی صیانت و مراقبت می کند و زمینه های 
مناسب سازی در این جلسات را انجام می دهد، 
رهبر انقلاب هســتند. ایشان واقعاً در شرایط 
ســخت هم از حقوق مردم صیانت کردند و 
هم راه را به بن بست نکشاندند. یکی از مسائلی 
که رهبر انقلاب همیشه تأکید می کردند این 
بود که این عَلمَ مذاکره باید در دستتان باشد؛ 
یعنی ما در شــرایطی که حتی می خواستیم 
یک زنجیره ]ســانتریفیوژ[ را درست کنیم، 
عَلمَ مذاکره را زمین نگذاشتیم؛ حتی گاهی 
ما مســائل داخلی داشــتیم که نمی شد به 
سادگی حل کرد و ایشان در این حال هم این 
نظر را داشتند.ایشان در جلسات با یک درک 
دقیقی موضوعات را به ســامان می رساندند. 
در همین بحث برجام که جلسات مختلفی 
در محضر رهبر انقلاب بود، ایشان اصولی که 
می گذاشتند، فکرشده و سنجیده بود و خیلی 
کمک می کرد که مذاکره کنندگان چهارچوب 
مدون و دقیقی برای بحث کردن داشته باشند. 
لذا نقش ایشان واقعاً صیانت کننده از حقوق 
ملت اســت.امّا چگونه می شود این را صیانت 
کرد؟ و چگونه باید عمل بشود که این ها دیگر 
آن را تکرار نکنند؟ در این جلسات همیشه نظر 
من این بــود که ما باید به جای ریزه کاری، به 
آن ها بگوییم که کلاً تحریم هایتان را بردارید و 
روشن و مستند ابلاغ کنید و بعد ما اقداماتمان 

را عملی کنیم. 

آمریکابایدتحریمهارابرداردتابهبرجامملحقشود

محسن هاشمی: 

اصلاح طلبان که تا دیروز می گفتند نباید فعالیت 
کرد حالا می خواهند رویکرد جدیدی ایجاد کنند

رییس شــورای شــهر تهران گفت: 
اصلاح طلبان کــه تا دیروز می گفتند 
نبایــد فعالیت کرد حــالا می گویند 
رویکــرد جدیــدی را ایجــاد کنیم. 
به گــزارش خبرنگار حــوزه احزاب 
خبرگزاری فارس، محســن هاشمی 
رییس شورای شهر تهران در ششمین 
مجمع عمومی حزب ندای ایرانیان که 
دیروز )جمعه( برگزار شد، درباره ایران 
پیــش رو، اظهار داشــت: ما به جای 
اینکه تحلیــل کرده، صحبت کنیم و 
حدس بزنیم ایران در ده ســال آینده 

چه خواهد بود باید سعی کنیم ایرانی که باید داشته باشیم را بسازیم.هاشمی افزود: اگر روند ۱۰ سال گذشته 
را در نظر بگیریم می بینیم اتفاقات مهمی داشتیم که بعضی از آنها انفجار، زلزله و حوادث مهمی در کشور 
بوده است و اکنون که وارد سال ۱۴۰۰ می شویم که نیاز است که آینده خوب و مطلوب را برای کشورمان 
بسازیم و بر اساس همگرایی و واقع گرایی عمل کنیم. وی با اشاره به سیر تاریخی ایران در دهه ۸۰ گفت: 
ما در گذشته حوادث سال ۸۸، ۸9 را داشتیم که منجر به حذف آقایان کروبی و موسوی و باعث محدودیت 
هایی برای آقای خاتمی شد و در همان سالها قطعنامه شدیدی علیه ایران شکل گرفت و باعث تحریم های 
کمرشکن شد و بعد ساز و کار جدیدی به نام برجام اتفاق افتاد که به دلیل روی کار آمدن ترامپ نشد از 
آن استفاده کنیم.عضو حزب کارگزاران سازندگی با اشاره به سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 
در سال ۱۴۰۰، گفت: الان در وضعیتی قرار گرفتیم که نزدیک به انتخابات ۱۴۰۰ هستیم؛ این انتخابات 
مهم است باید با اتحاد و روشن گری در این زمان از مرحله عبور کنیم.وی ادامه داد: چه در یک انتخابات 
بی رونق که اصولگرایان برنده شوند و چه انتخابات دو قطبی باشد که تحول خواهان و اصلاح طلبان برنده 
شوند، انتخابات ۱۴۰۰ انتخابات برای ایران بسیار مهم است.هاشمی گفت که اصلاح طلبان هم که تا دیروز 
می گفتند نباید فعالیت کرد الان می گویند باید تا می توانیم رویکرد جدیدی را ایجاد و ایران پیش رو را نه 
اینکه تحلیل کنیم بلکه باید بسازیم.وی با اشاره به وضعیت بد اقتصادی ضمن اعلام این مطلب که کشور و 
مردم از لحاظ اقتصادی در وضعیت خوبی قرار ندارند بخشی از این وضعیت را به دلیل تحریم های سخت 
آمریکا و تبعیت نظام بین الملل از این تحریم ها عنوان کرد.عضو شــورای مرکزی حزب کارگزاران با بیان 
اینکه تاکنون سابقه نداشته است که قیمت ارز بیش از ۷ برابر افزایش یابد، گفت: در سال های نخست انقلاب 
قیمت ارز ۵ برابر شد و در دولت های مختلف این روند رشد 3 الی ۵ برابری داشته اما امروز با افزایش ۷ 
برابری قیمت ارز کاهش ۸۵ درصدی ارزش پول ملی را شاهد هستیم البته نرخ ارز بر روی آمار بیکاری و 
معیشت مردم تاثیر دارد.هاشمی به ذکر مثالی برای کاهش قدرت خرید مردم اشاره و تصریح کرد: قبلاً در 
تهران روزی ۸ هزار تن زباله تولید می شد و اخیراً زباله در تهران زیر ۶ هزار تن رسیده است و این نشان می 
دهد که مردم از لحاظ معیشتی در تنگنای شدید هستند.هاشمی با بیان اینکه طی سه سال گذشته این 
فرصت به وجود آمد که اقتصاد بدون نفت را تجربه کنیم، خاطرنشان کرد: با تقویت و افزایش توان صادراتی 
از جمله صادرات پتروشیمی، سیمان، برق و گاز می توانیم از نقدینگی سرگردان در جامعه جلوگیری و تورم 
را کاهش دهیم و شاهد تورم های ۴۰ درصدی در کشور نباشیم.عضو حزب کارگزاران سازندگی تاکید کرد 
که اگر نقدینگی و تورم را کنترل نکنیم اقتصاد کشور به سمت ونزوئلایی شدن خواهد رفت.وی با تاکید بر 
اینکه اکثریت جامعه ترجیح می دهند به سمت آینده مطلوب برویم نه مبهم، گفت: باید نظر اکثریت مردم 
را در نظر و با نگاه به گذشته به سمت یک عملیات مطلوب ببریم و مشکلات را حل و یک توسعه متعادل 
و پایدار ایجاد کنیم. هاشمی با بیان اینکه باید به بازار اطراف کشور که بازار ۴۰۰ میلیون جمعیت همسایه 
کشور است، توجه داشت، افزود: می توان با همت متخصصین کشور و فعالان اقتصاد بازار منطقه را به کنترل 
در آوریم و این اگر جزو اهداف اصلی کشور قرار بگیرد و برخی فعالیت های تندروانه را انجام ندهیم، می توان 
مشکلات را حل کرد و اثر مثبتی نیز بر کشور خواهد داشت.رئیس شورای شهر تهران با تاکید بر این جمله 
که مراودات تجاری با سایر کشورها می تواند گردشگری را در کشور فعال کند، به درآمد سرشاری در حوزه 
گردشــگری برای کشور اشاره و تصریح کرد: به دلیل برخی سیاست های افراطی این موهبت را از دست 
داده ایم و می توانیم به سمت حل مشکلات برویم و کسی نمی تواند بگوید که نباید این کارها را انجام دهیم. 
رییس شورای شهر تهران گفت: باید یارانه را هوشمند کرد که به چه کسی، چه مقداری یارانه داده شود.وی 
درباره درباره آلودگی هوا، ترافیک و حمل و نقل عمومی، تاکید کرد: باید اصلاح الگوی مصرف صورت بگیرد 
و شدت مصرف انرژی کنترل شود و یکی از علل آلودگی هوا نیز همین افزایش مصرف انرژی است.هاشمی 
گفت: در مسأله سیاست نیز راهی جز رفتن به سوی احزاب قوی نداریم و حاکمیت از این نحوه برخورد با 
احزاب پرهیز کند و کم کم احزاب را جدی بگیرد و برخی احزاب بتوانند با هم دست به دست هم بدهند 
و چند حزب قوی داشته باشیم که مسئولیت سیاست ها را بپذیرند. عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران 
گفت: اگر احزاب قوی داشــته باشیم، عده ای پیدا نمی شوند که یکباره وارد عرصه شده و انتخاب شوند و 
هیچ کسی هم مسئولیت سیاست ها را نمی پذیرد.وی اظهار داشت: همانطور که در انتهای جنگ با قبول 
قطعنامه های رویکرد جدیدی را اتخاذ کردیم، اکنون نیز نیازمند رویکرد جدیدی مانند کاری که در سال های 

۶۷ و ۶۸ شد، رویکرد دیگری می خواهیم تا بتوانیم آینده ای بهتر برای ایران بسازیم.

 غلامی: علامه مصباح، 
دیده بان تیزبین ساحت فکر و عمل بود

رئیس مرکز پژوهش های علوم انســانیِ اســلامی صدرابا اشــاره به خدمات علمــی علامه مصباح 
گفت: ایشــان علاوه بر تئوریزه سازی معارف انقلاب، با تأســیس مؤسسه امام خمینی )ره( و ابداع 
طرح ولایت نقش مهمی در تقویت بنیه فکری جوانان انقلابی داشــت. به گزارش خبرنگار اندیشه 
خبرگزاری فارس، حجت الاســلام والمســلمین رضا غلامی، رئیس مرکز پژوهش های علوم انسانیِ 
اسلامی صدرا در مراسم گرامیداشت منزلت علمی و عملی آیت  الله محمدتقی مصباح یزدی با اشاره 
به اینکه احصا و تبیین خدمات علمی شــخصیت بزرگی همچون علامه مصباح که تمام عمر خود 
را صرف خدمت به اسلام و انقلاب اسلامی کرده، کار ساده ای نیست، گفت: مرحوم آیت الله مصباح 
یکی از شاگردان مبرز مرحوم علامه طباطبایی )ره( محسوب می شدند و خودشان هم بعد از علامه 
طباطبایی، یکی از فیلسوفان معاصر ایران بودند. وی با بیان اینکه کرسی درس فلسفه علامه مصباح 
در این سال ها همواره یکی از مهم ترین و جذاب ترین کرسی های فلسفی به شمار می رفت و صدها 
نفر همچون طلبه و غیر طلبه، به صورت حضوری و یا غیر حضوری از مباحث فلسفی علامه مصباح 
بهره می بردند، افزود: از شــرح الهیات و برهان شــفا تا شرح اسفار؛ از شــرح نهایه الحکمه تا سایر 
دروس فلســفی اســتاد که از جهت دقت و عُمق، جزو برجسته ترین دروس فلسفی حوزه محسوب 
می شد. به نظر می رسد، یکی از خدمات بزرگ استاد مصباح این بود که اولاً فلسفه را در حوزه های 

علمیه از حاشیه و انزوا خارج کرد و به رغم کارشکنی های مخالفان فلسفه، وارد متن حوزه کرد.

کتاب »رسانه های اجتماعی: خوانش انتقادی« منتشر شد

کتاب »رســانه های اجتماعی: خوانش انتقادی« 
تألیف کریستین فوکس با ترجمه حسین بصیریان 
جهرمی توســط ســازمان انتشــارات پژوهشگاه 
فرهنگ، هنر و ارتباطات منتشــر شد.به گزارش 
خبرگــزاری مهر، کتاب »رســانه های اجتماعی: 
خوانــش انتقادی« تألیف  کریســتین فوکس به 
تازگی با ترجمه حسین بصیریان جهرمی توسط 
ســازمان انتشــارات پژوهشــگاه فرهنگ، هنر و 
ارتباطات منتشر شده است. نویســنده این کتاب کریستین فوکس، استاد دپارتمان ارتباطات و رسانه 
دانشگاه وست مینستر است که تاکنون بیش از ۲۰ کتاب در حوزۀ مطالعات انتقادی، ارتباطات و رسانه 
منتشر کرده است. اما کتاب اخیر او، »رسانه های اجتماعی: خوانش انتقادی« بیش از سایر آثار او مورد 
توجه قرار گرفته و تاکنون بیش از ۲۲9۰ بار در منابع علمی انگیسی زبان به این کتاب ارجاع شده و از 

این لحاظ پراستنادترین کتاب کریستین فوکس است.

اذان ظهر:۱۲:۱۴
غروب آفتاب:۱۷:۱۵

اذان مغرب:۱۷:3۵
نیمه شب:۲3:3۰

اذان صبح فردا:۰۵:۴۵
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲
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علی لاریجانی در گفتگو با سایت رهبر انقلاب:


